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שלום קהילה יקרה,

בפורומים  לאחרונה  שעלו  דיונים  לאור 
בנושא  בעיתון  לעסוק  רצינו  השונים, 
"שכנות" כאשר הכוונה היא גם השכנים כאן 
בישוב וגם השכנים הערבים הסובבים אותנו. 

אחד  כל  שניהם,  יעסקו  דרורי  ושמואליק  סקוויאר  דיוויד 
ירדה  )ובינתיים  שתוכננה  הבניה  בעניין  שלו,  מהזווית 
השורות,  בין  במדורה  ניר  אסנת  זכריה.  בח'ירבת  מהפרק( 
תציג את לבטיה בעניין עבודה ערבית. באותו עניין גם בשנת 
תשל"ג התקיים דיון סוער בראש צורים לגבי היחס לשכנינו 
טעם  ובמדור  חלוקות,  היו  הדעות  אז  וגם  זכריה,  מח'ירבת 
של פעם נביא את הקטע שכתב שמואליק דרורי והתגובות 
השונות. גם הרב ורדי במדורו נקודה למחשבה יעסוק ביחסי 
בתוך  לשכנות  ומכאן  מסביב.  הערבים  עם  שלנו  השכנות 
היישוב: רעיה יסלזון תחלוק עימנו את מחשבותיה על יופיה 
של הקהילה ואיך ניתן לשמר אותה דווקא בתקופת הקורונה. 

מספר פרוייקטים שהתקיימו לאחרונה הם שיפוץ מעיין ראש 
צורים בשיתוף עם קק"ל שעל כך יספר לנו היוזם והמבצע 
– ליאור שכטר, וגם ההתנדבות השנתית בפרוייקט אור איתן 

שעליה נשמע מפיו של חיים ראם. 

נשמע  האקטואליות  הכתבות  במסגרת 
עם  ההתמודדות  על  שבט  ממורדי 
חג  ולקראת  תש"מ,  בשנת  השמיטה 
תשתף  נוימן  טל  ובא,  הקרב  החנוכה 
אותנו בתהיותיה האם לגרש את החושך.

"סיר  חדש  מדור  נציג  זה  בגיליון 
פעם  בכל  נביא  זה  במדור  המעלות", 
המעלות"  "סיר  מהספר  אחר  סיפור 
לראש  היובל  חגיגות  לרגל  שנכתב 
חוויותיו של  את  נשמע  והפעם  צורים, 
דוד נעמן מעבודתו בלול רבדים בקטע 
במדור  קרמר  דפי  לולן".  נשאר  "לולן 
עבודתה  את  בפנינו  תציג  הזרקור 
בעמותת עיתים שפועלת ליצירת ממסד 
דתי מכיל, וצחי כהן בכתבתו "זכרונות 

ועל  היחידה  של  הקמתה  נסיבות  על  יספר  המרעול"  מן 
פעילותה לאיתור האסירים הנמלטים לפני כחודשיים. 

בעיתון נזכה גם להכיר יותר מקרוב חלק מהועדות השונות: 
ברוכים  ועדת  של  תפקידיה  על  לנו  תספר  ברגלס  ליאור 
קבלה,  ועדת  של  תפקידה  את  יסביר  ראם  חיים  הבאים, 
ובנוסף יראיין גם את חברי ועדת תרבות על פעילותה, ועידו 
שינדלר ימשיך את סקירתו מהעיתון הקודם על מטרותיו של 

צוות מוגנות ביישוב.

ובנוסף לכך במדורינו הקבועים: שירה סעדה במדורה קולה 
הזבל לפח, במדור  בזריקת  של אמא, תסקור את תלאותיה 
דתיים שלובים יופיעו משפחות היימן וריין, וגם נזכה להכיר 
האחרון:  בקיץ  צורים  לראש  שהצטרפו  משפחות  שלוש 
דאבנר, קצין ושריג. יגאל ליבנר, מזכיר הקיבוץ ידון בקשר 
שבין ראש צורים לבין המועצה בסוגיית האדמות, דוד קרנץ 
במדורו הקיבוצניק יציג את הבנייה בפעוטונים מהזווית שלו, 
ולסיום במדור זהו את הדמות תופיע דמות מסתורית נוספת. 

ובמסגרת העדכונים נשמע מפי חגית שכטר, רכזת הקהילה, 
חדאד,  ספיר  ביישוב,  המתרחשים  תהליכים  מספר  על 
וכמו  השנתי,  ובנושא  הסניף  באירועי  תשתף  הקומונרית 
רינת לוי,  יציגו את עצמם שני בעלי תפקידים חדשים:  כן 
שנכנסה לתפקידה כרכזת חינוך, וחגי ברונר שנכנס לתפקיד 

חדש – מדריך קידום נוער. בהצלחה!

חג אורים שמח לכל קהילת ראש צורים!

ורעיונות  יוזמות  הערות,  לשמוע  נשמח 
בפורום או בכתובת המייל

yarchon@r-tzurim.co.il.

כסליו תשפ"ב, נובמבר 2021

ירחון מבית ראש צוריםעלי צורים

בס״ד
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דבר
המערכת

שכן/ רחל בלובשטיין

אֵינִי רוֹאָה אוֹתוֹ.

אֲבָל אֲנִי זוֹכֶרֶת.

זוֹכֶרֶת אֶל נָכוֹן: הוּא כָּאן, יֶשְׁנוֹ.

מִפּחַדַ בּלֵַּילוֹת מָגֵן לִי וּמִשְׁמֶרֶת

רִבּוּעַ אוֹר זָהֹב שֶׁל חלַּוֹנוֹ.

לוּ אךְַ זָכרְַנוּ: יֵשׁ!

לוּ אךְַ נִתַּן לָדַעתַ:

יֵשׁ מִי בִּלְתִּי נִרְאֶה וּודַָּאִי כָּאוֹר,

וְזֵכֶר קִרְבָתוֹ כְּיָד מרְַגּעַתַ

עלַ מֵצחַ מְיֻזָּע שֶׁל עֲיֵפֵי מָגוֹר.

הרב  העלון:  צוות  ושאר  ניר  אסנת 
חיים   | דיטור  נעמה   | ורדי  מרדכי 
ראם | טל נוימן | דוד קרנץ | שירה 
)הגהה(  שלם  עם  ידידה   | סעדה 
ועבריה שטאובר )עימוד וגרפיקה(.
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בשמחות

קול ששון וקול שמחה, קול חתן וקול כלה:

מזל טוב לאבישי סימון לרגל אירוסיו לבחירת ליבו,    
אלישבע פרנק, ולהורים איתמר ואריאלה סימון.  

מזל טוב למשפחות קייפי ונעמן לרגל אירוסי נוה קייפי   

והודיה שגב.  

מזל טוב ליפעת ויינשטיין ולהוריה, זהבית ומוטי, לרגל   

חתונתה עם מתן קלישר.  

מזל טוב עם התרחבות המשפחה:

מזל טוב לרננה וברק שבות להולדת התאומות, שחר וניצן.  

מזל טוב לרינטל וישי מילוא להולדת הבן, רואי טוב.  

מזל טוב לציפורה וברוך לרנר להולדת הבן, עמיעד    
אליעזר.  

מזל טוב לאפרת ואיתמר ריין להולדת הבן עברי מתיתיהו.  

מזל טוב למשפחת שנדור להולדת הנכדה זיו רחל, בת    
לשגיא ותמר.  

מזל טוב למשפחת דיטור להולדת הנכדה אוריה ברכה,    
בת לתומר ואפרת.  

מזל טוב למיכל ויואל דאבנר להולדת הבת.  

מזל טוב לבני ובנות המצווה:

מזל טוב לתהילה בראון ולהורים חוה ודניאל, לרגל    
בת המצווה.  

מזל טוב לערבה ויסמן ולהורים נעמה ורועי, לרגל    
בת המצווה.  

מזל טוב לרוה לוי ולהורים רינת ועמי לרגל בר המצווה.  

מזל טוב לנגב סוסנוביץ ולהורים דני ושרית, לרגל בר    
המצווה.  

מזל טוב לערן פרנקבורג ולהורים יפעת ומיכה, לרגל    
בר המצווה.  

מזל טוב לשירי אהרוני לרגל בת המצווה ולהורים,    
חגי ורמה  

מזל טוב לשליו שבט לבר המצווה ולהורים איילת ואריאל  

מזל טוב לנריה קפלן לבר המצווה ולהורים הילה ונתנאל  

מזל טוב לשלומי שערבי לרגל בר המצווה ולהורים    

הראל ושירה  

שלל ברכות:

בהצלחה לרינת לוי לרגל כניסתה לתפקיד רכזת החינוך.  

בהצלחה לחגי ברונר לרגל כניסתו לתפקיד מדריך     
לקידום נוער.  

תודה לאלן גרין על שירותו בהנהלה ובהצלחה ליובל    
ויסמן עם כניסתו חזרה להנהלה.  

ברכות לאלישע קסנר על קבלת מצטיין יחידת החילוץ.  

תודה ליאיר מילוא ויואב ארבל על 10 שנים בהם הם   
מפעילים את הלימוד של הורים וילדים בשבתות. הם   
עשו זאת בצורה מופלאה, בהתמדה רצופה ובהשקעה   
בפרסים. בהצלחה למשפחות שינדלר )עידו ורעות(   

ואופיר שנכנסו לתפקיד במקומם, וגם לאלעד לוי וחנן   
פרוינד שממשיכים בליווי.  

ברכת הצלחה שלוחה לטל סוסנוביץ לקראת גיוסו לגולני.  

ברכות למשפחת ברטמן שהחלו סיבוב שני של     
משפחה מאמצת.  

ברכות לרעות ברוש לרגל קבלת התואר דוקטור.  

ברכות לאורי ליפשיץ עם סיום תפקיד משמעותי של    
שנים רבות כמג"ד ובהצלחה בתפקיד רמ"ט חטיבה.  

ברכות ליואל גוטליב על סיום תפקיד מג"ד ובהצלחה    
בתפקיד מג"ד בגדוד החדש  

ברכות לגלעד אהרוני עם גיוסו לחיל הרפואה  

ברכות להדר פייגאלד לרגל שחרורה מצה"ל  

תנחומים למלכה שניר במות אמה חנה סטרולוביץ.  

תנחומים לחנן קלצקי במות אביו.  

נר זיכרון

דני קלמן ז"ל | ז' כסלו התש"ע 

חבר קיבוץ ראש צורים. הגיע אלינו במסגרת גרעין איתן.

אמבולנס,  ונהג  כחובש  במד"א  התנדב  משטרתי,  חבלן  היה  דני 
ביחידת החילוץ עציון ובכיתת הכוננות של ראש צורים.

מאוד.  מעורב  והיה  דחף  פעל,  יזם,  דני  הקיבוץ  בתוך  פנימה,  גם 
דני הקים את "מחסן חיובי" שמטרתו הייתה לאסוף ציוד שיעזור 
לתושבי ראש צורים בשמחות פרטיות וציבוריות. דני היה נגר בעל 
הכלל.  לשימוש  במחסן  מהציוד  חלק  בעצמו  הכין  ואף  זהב,  ידי 

לאחר מותו שודרג המחסן לזכרו, וכיום הוא משמש את תושבי ראש צורים וגוש עציון.

דני נפטר ממחלה קשה בהיותו בן 46 והותיר אחריו הורים, אחות ואח, את רעייתו תמי וילדיו 
אלמוג, עוז, מעיין וידידיה.

ביום ירושלים תשע"ב הוכנס לבית הכנסת בראש צורים ספר תורה שנכתב לזכרו.

עמיקם עם שלם ז"ל | ג' כסלו תשע"ד

חבר קיבוץ ראש צורים. הגיע אלינו במסגרת גרעין יחדיו.

עמיקם ז"ל היה אנציקלופדיה מהלכת, תלמיד חכם, 'בור סוד שאינו 
מאבד טיפה' ובעל מחשבה יצירתית ומקורית.

הרבה  לתלמידיו  שימש  אשר  למוסיקה  מורה  בנשמתו,  מוסיקאי 
ידי  על  כשרונם  את  לממש  הקיבוץ  ילדי  את  הוביל  ממורה,  יותר 
בתזמורת  ושילובם  ליווים,  מתאים,  נגינה  כלי  לבחור  דחיפתם 

ובהופעות באירועים שונים בקיבוץ.

במשך שנים רבות, העביר עמיקם שיעור פרשת שבוע לילדים בביתו מדי שבת, שיעור שהיה 
חביב על הילדים אשר התמידו והגיעו.

61 והותיר אחריו את רעייתו ידידה, בניו אביב, מורג, מגל, דוד, שושן  עמיקם נפטר בגיל 
ואשבל, כלות ונכדים.

תנחומים
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נקודההרב מרדכי ורדי 
למחשבה 

כיבוד  הוא  שכנות  ליחסי  הבסיס 
מרחב  ומתן  ההדדי,  הזכויות 
לבוא  יכולים  אלה  גבי  על  פרטי. 
המרחב  ופתיחת  פעולה.  שיתופי 
הפיזי והרגשי. הניסיון מורה שבין 
מתעורר  רבות  פעמים  שכנים 
קונפליקט בנוגע לגבולות מסוגים 
שכנים.  סכסוכי  בניהול  פותחת  בתרא  בבא  מסכת  שונים. 
וכיוצא בזה.  גבולות המגרש, גבולות הרעש, גבולות הריח 
לפעמים שכנים צריכים להגביל את עצמם כדי לתת מרחב 
קיום הוגן לשכנים. לפעמים עליהם להקים גדרות כדי למנוע 
ועצבנות ומבוכה, ולשמור על המרחב הפרטי הנבדל. התובנה 
שהשכנים יכולים להועיל אחד לשני היא המפתח לחיי שכנות 
טובים. והתודעה של העין הטובה להבדיל מצרות העין יכולה 
לחולל פלאים ולשפר את איכות החיים. במקום שבו שכנים 
לא מצליחים להגיע לעמק השווה הם נזקקים לסיוע של בית 
כאשר  הוא  הגרוע  המצב  הגבולות.  את  עבורם  שיקבע  דין 
יש עימות לא פתור, לא מטופל, והקונפליקט עובר למישור 
הכוחני, או למישור העמוק של עויינות. ומזה צריך להימנע. 

מסכת אבות קובעת שבין שכנים יש גם דיאלוג ערכי. 'הרחק 
משכן רע'. מחבּרֵ המשנה שם לב לפרדוקס הרחק משכן. הרי 
לאו  להיות  יכול  אי אפשר להתרחק. אלא שריחוק  בנדל"ן 
דווקא ריחוק טופוגרפי, זה יכול להיות גם ריחוק נפשי ורגשי.  

בני  בביטוי  משתמשים  לפעמים  שכנים.  הם  הפלסטינאים 
משפחת   - משפחה  היותנו  את  לבטא  רצון  מתוך  דודים 
אברהם. לפעמים קוראים להם אויבים בגלל הסכסוך הלאומי, 
הוא  שכנים  הביטוי  הסכסוך.  תולדת  המדממת  והמציאות 
דיברו  הנביאים  כאשר  עוין.  ולא  מתלהב  לא  ענייני,  ביטוי 
על שיבת ציון לא מסרו לנו רמז על הימצאותו של עם אחר 
במרחב. אין לנו מסורת או קבלה בנוגע לחזון ביחס אליהם. 
להיעלם  הולכים  לא  הם  ריאליסטי,  במבט  מתבוננים  אם 
והם ישכנו כאן לצידנו. ולכן ככל שהדברים נוגעים אלינו, 
גבולות  עם  זמן.  לאורך  שכנים  יחסי  על  לחשוב  צריכים 
המירב ממערכת  את  להפיק  מגמה  ועם  כבוד,  עם  ברורים, 

היחסים ההדדית. 

בעקבות דברים אלה אני מציע שבדרך ניהול הקונפליקט עם 
חירבת זכריה נתחשב ביום שאחרי...

ברוכים הבאים

משפחת קצין
היא: הילה קצין | 26 הגבורה | מפיקת קולנוע

)שמור במערכת - גם נכדה של דר' פולק המיתולוגית(
הוא: אמיתי קצין | 29 שבות | מאבטח

ילדים: אוריאל :( 6 חודשים

מאין אתם באים? ירושלים, וגרים עכשיו ברחוב ספיר 14
)מתחת למשפחת ראם(

הגענו לראש צורים כי מצינו את חיי העיר וחיפשנו מקום קהילתי.

בעוד 10 שנים: נחכה ונראה....

משפחת שריג
היא: רני | 22 | סטודנטית לעבודה סוציאלית במכללת הדסה

הוא: יונתן | 26 | סטודנט לאגרואקולוגיה באוניברסיטה העברית

מאין אתם באים? מראש צורים )משפחת סבו( וצור הדסה, וגרים עכשיו 
בשורה מעל נעמן ליד הבית של החיילים )זה לא ממש רחוב(... 

הגענו לראש צורים כי אין כמו ראש צורים:(

ובעוד עשר שנים?
שאלה טובה, הכל פתוח...

משפחת דאבנר
יואל ומיכל דאבנר 

בני 24 )איתן( 
יואל מפעיל את הנגריה בכפר נוער בבית חגי 

מיכל מחנכת כיתה י' מקדמת בנוה חנה 
ילד בדרך בעז"ה...

באים מירושלים, במקור מאפרת וגרים עכשיו ברחוב שוהם 
הגענו לראש צורים כי שמענו דברים טובים על המקום והיה נראה לנו טוב��

ובעוד עשר שנים מקווים להמשיך לעשות מה שאנחנו אוהבים��

שכנים קרובים ורחוקים 

על  להקל  ורצון  צורך  מתוך  הוקמה  הבאים  ברוכים  וועדת 
קליטתן של משפחות חדשות המגיעות לראש צורים. בשנים 
מגיעות  חדשות  משפחות  ונבנהֶ,  גדֵל  היישוב  האחרונות 
ליישוב והן נושאות עמן רוח חדשה וצעירה. בקיץ האחרון 

ניקלטו ביישוב 23 משפחות חדשות! 

מהרגע שהמשפחה עוברת את ועדת הקבלה, הוועדה יוצרת 
קשר עם כל משפחה, אנו מבקשים ממנה למלא שאלון כדי 
החדש  לביתה  שעוברת   חדשה  משפחה  כל  אותה.  שנכיר 
מקבלת חוברת קליטה הכוללת את המידע החשוב ביותר על 
היישוב, כגון: מסגרות חינוכיות, וועדות שונות, זמני פתיחה 
של המרכולית / מקווה / משרדים/ קופ"ח, מנייני החצרות 

בזמן הקורונה וכיו"ב, וגם - עציץ וברכת ברוכים הבאים. 

להיות   שיכולה  מלווה,  אנו משדכים משפחה  לכל משפחה 
וזו  קליטתה.  את  להקל  דרך  וגם  לשאלות,  עבורה  כתובת 
ההזדמנות לומר תודה לכל המשפחות המקסימות שהתנדבו 
לתפקיד החשוב הזה. מיותר לומר שנשמח להתגייסות של 
משפחות מלוות נוספות, אך גם אם לא קיבלתם על עצמכם 

את תפקיד הליווי, אם אתם פוגשים משפחה חדשה ביישוב, 
אל תתביישו! פשוט תאמרו שלום ותחייכו זה עושה את כל 

ההבדל..

עם  היישוב  של  מפה  היישוב  דלתות  על  חולקה  לאחרונה 
שמות המשפחה של רוב תושבי ראש צורים ומגנט. כן, כן, 

זה אנחנו...�� 

בגן  קידוש  השבתות  במהלך  התקיים  האחרונים  בחודשים 
מי  כל  מוזמן  הקידוש  אל  החדשות,  למשפחות  הטרקטור 

שמעוניין ורוצה. 

ועם הפנים קדימה - בשיתוף עם ועדות נוספות מתוכננים 
מספר אירועי חורף בחודשים הקרובים: ערב שוכרים, מסיבת 

חנוכה לכלל היישוב ועוד ועוד...

 אנחנו כאן כדי להקדיש תשומת לב לצרכים החדשים שעולים 
מהשטח. נשמח לשיתופי פעולה כדי להפוך את ראש צורים 

לבית נעים לכולם.

אביה  רינבאום,  דרורי  כהתיה  יסלזון,  מוריה  ברוס,  אביטל 
חייקין, ליאור ברגלס, יובל הורדן, יגאל סמואל

וועדת ברוכים הבאים // ליאור ברגלס
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‹‹ המשך המועצה וראש צורים והאדמות ››המועצה וראש צורים והאדמות // יגאל

 FBI מוטיב חוזר בסרטי משטרה אמריקאים הוא: הגעת ה
לזירת האירוע ולקיחת אחריות עליו תוך ייתור המשטרה 
המקומית. ה- FBI ,הוא בעצם, כמו "משטרה של כלל 
מסוימת. עיר  של  או  מסוימת  מדינה  של  ולא   ארה"ב", 
לנו  מובנת.  תמיד  לא  הדקות  לשלטון  כשייכים  לנו, 
אחת.  משפט  מערכת  אחד,  צבא  אחת,  משטרה   יש 
מאופיינות  יותר,  מפותחות  בד"כ  מדינות,  מעט  לא  אך 
בשלטון פדראלי. שלטון שהוא בעצם ברית או איחוד של 
מדינות/ערים /רשויות השומרות כוח רב אצלן והשלטון 
 המרכזי ]הפדראלי[ נדרש רק לבעיות רוחב או בעיות חוץ.
בשטח  קטנה,  כמדינה  שהתחילה  ישראל  במדינת 
גדולות,  רוחב  ובעיות  חוץ  בעיות  עם  ובאוכלוסייה, 
הופנתה  הלב  תשומת  ועיקר  ריכוזי,  שלטון  נוצר 
ביצע  לא  ההתיישבות  את  אפילו  ולעלייה,  לביטחון 
המיישבות. והתנועות  הסוכנות  אלא  המקומי,   השלטון 
משניים  נושאים  כלל  בדרך  נשארו  המקומי  לשלטון 
כדוגמת פינוי אשפה, טיפול בנושאים סוציאליים. אפילו 
במתן  רק  בעצם  עוסק  המקומי  השלטון  חינוך  בנושאי 
מענה משלים ]הגיל הרך וחלק מהחינוך התיכוני[, נושאי 

הליבה מנוהלים ומובלים ישירות ע"י השלטון המרכזי.

המקומיות  הרשויות  את  הפכה  זאת  היסטורית  מציאות 
החלטה  כל  המרכזי.  השלטון  של  לשליחות  בארץ 
מצריכה  לקבל  רוצים  רשות  ראש  או  רשות  שמליאת 
משרד  למה  מובן  ממילא  הפנים,  משרד  של  אישור 
הפנים הוא כה רב עוצמה, הוא למעשה "משרד הרשויות 
השלטון  של  הזרוע  את  המהווה  משרד   - המקומיות" 

המרכזי להפעלת הרשויות המקומיות.

לרשויות  בוחרים  אנחנו  אומנם  אחרות,  במילים 
המקומיות אך הן מנוהלות בפועל ע"י הממשלה. 

ביהודה  ושבעתיים  ישראל,  נכונים בכל מדינת  הדברים 
למשרד  הן  כפופות  המקומיות  הרשויות  )פה  ושומרון 

הפנים והן למשרד הבטחון[(.

ולמעשה הם מוצאים  כוח עצמאי,  אין  לישובים עצמם, 
את עצמם בסוף שרשרת המזון שנשלטת על ידי מלך - 
גובה  רק  אפילו  אולי  )או  ואסל  מלך  המרכזי.  השלטון 
מיסים( השלטון המקומי. ולבסוף הישוב שבעצם אין לו 

כל יכולת פעולה אמיתית.

חמושים בתובנה הזאת ניכנס לבחון את מצבנו.

מועצות  מאד  הרבה  כמו  עציון,  גוש  אזורית  המועצה 
תלויה  ביו"ש,  ובפרט  בארץ,  מקומיות  ורשויות 
ההחלטות  קבלת  יכולת  רק  לא  בממשלה.  לחלוטין 
איזון  אפילו  אלא  הממשלה,  באישור  מותנית  שלה 
בהזרמת  מותנה  המשכורות,  לתשלום  שלה,  התקציב 

מהלכים  לבצע  שלה  שהיכולת  כך  ממשלתי.  כסף 
אפשרית. /בלתי  מוגבלת  הממשלה  דרך   שלא 
וזאת למרות החתך הסוציו אקונומי הגבוה יחסית ברבים 

מיישובי הגוש. 

להבנת  חשוב  בתוכו  נתונה  האזורית  שהמועצה  הסבך 
אותו,  לפתור  בדרכים  לדון  בא  אינני  הכללי.  ההקשר 

אלא לבחון את מצבה של ראש צורים לאור העניין.

שואף  הארץ  בכל  המרכזי  השלטון  כי  לדעת  חשוב 
להחליש את כוחן של האגודות )השלטון המקומי נשלט 
על ידיו, וממילא המתחרה שלו הוא האגודה/הקהילה(. 
המושבים  בין  מאבק  היום  ניטש  לדוגמא,  זה,  רקע  על 
ניהול  על  ישראל  מקרקעי  מנהל  לבין  והקיבוצים 

הקרקעות.

ראש  אדמות  נושא  על  להתבונן  נכון  זה  הקשר  מתוך 
צורים במשואות יצחק וברבדים. 

מזה זמן שהמנהל האזרחי פועל להוציא את השליטה בכלל 
להתיישבות(  )ומהחטיבה  השונות  מהאגודות  הקרקעות 
ולנהל אותן בעצמו. ללא כל קשר לאגודות/קהילות, כך 
להתפתחות  הן  הישובים  את  תשמש  שהקרקע  שבמקום 
להיות  הופכת  בעצם  היא  הכנסה  מקורות  ליצירת  והן 
כשהאפשרות  המרכזי,  השלטון  ע"י  לחלוטין  מנוהלת 
ו/או לכלכלה תלויות לחלוטין  להקצות אותה למגורים 

ברצונו ובשתדלנות מולו.

העברת השליטה בקרקעות לידי השלטון המרכזי עלולה 
להביא למספר צמתים בעייתיים:

ישראל  במדינת  לערבים-  למגורים  הקצאת הקרקע   .1
אימוץ  עם  וזאת  קציר[  ]חריש  קעאדן  בג"ץ  בעקבות 
ביו"ש  למציאות  ישראל  במדינת  הנוהגות  נורמות 
]וודאי לאור התפיסה המעודדת התיישבות ערבית בגוש 

עציון...[.

)כיום  יצירת משוכה נוספת לקידום בנייה יהודית-   .2
אישורי הבניה מחולקים למס תחנות לאישור דרג מדיני, 

ובעצם אנחנו מוסיפים עוד תחנה כזאת(.

3. ייקור הקרקע- כל עוד הקרקע מנוהלת ע"י החטיבה 
עלות  בגין  מהמשתכן  גבייה  אין  הציוניים  והמוסדות 
הקרקע אך בהקצאות רמ"י יש צורך בתשלום על מרכיב 

הקרקע.

פעילות  לקיים  קהילות  האגודות-  יכולת  ביטול   .4
כלכלית )וממילא החלשה ניכרת שלהן(.

הקהילות/אגודות  משליטת  הקרקעות  הוצאת  נושא 
והעברתן לניהול של השלטון המרכזי משמעותה, לאורך 
הקהילות,  של  /ביצועית  הכלכלית  היכולת  ביטול  זמן, 

משולחן
   המזכיר

לא  והקהילה  היחיד  יצירת חברה שבה  דבר  ובסופו של 
יוכלו לבטא ולבצע את צורת החיים הקהילתית.

המסוכן  המהלך  לעצירת  פועלת  צורים  ראש  הנהלת 
הנ"ל בדרכים שונות, וזאת יחד עם ישובים אחרים בגוש 

)בדגש על הקיבוצים( 

אנו מנסים לראות כיצד להגן על אורח החיים הקהילתי 
החשוב לנו כל כך.

המקומית  בוועדה  למהלך  התנגדות  הגשנו  לאחרונה 
להמשיך  החליטה  הוועדה  מחאותינו  למרות  )לצערנו, 

ולקדם המהלך(.

הנהלת ראש צורים עוסקת רבות בדו שיח עם המועצה 
בעניין )עד כה לצערנו ללא תוצאות(.

מטרה  מתוך  ההתנהלות  המשך  את  כעת  בוחנים  אנו 
והכלכליים  ההתיישבותיים  הנכסים  את  ולפתח  לשמר 

של ראש צורים

לפני מספר שנים הוחל חוק ועדות קבלה גם על יו"ש )כמו 
על יישובי פריפריה נוספים בארץ(. החוק קובע, בין השאר, 
כי קיום ועדת קבלה יחול רק לגבי יישוב שבו מספר בתי האב 
קטן מ־400. אז כל עוד אנחנו לא מגיעים ל-400 בתי אב )לא 
רחוק היום...(, יש לנו יכולת חוקית להתנות מגורים ביישוב 

רק באישור של וועדת קבלה.

בבחירות  שנבחרו  וחברות  חברים  מ-6  מורכבת  הוועדה 
שהתקיימו ביולי 21'. אנחנו מתכנסים על בסיס צורך קיים, 
כלומר, לאחר שהאנשים המעוניינים לקנות או לשכור כאן 
דירה, מוצאים דירה רלוונטית, הם מגיעים לפגישה איתנו. 
תהליך הקבלה מתבסס בעיקרו על שאלות ומדדים שנקבעו 
האם  ביותר,  המיטבי  באופן  לבחון  שנוכל  מנת  על  מראש, 
המועמדים מתאימים באופן הדתי/ קהילתי/ חברתי למרקם 
טובה  ברוח  נעשה  הריאיון  צורים.  בראש  הרחב  הקהילתי 
ונעימה, ואנו מוצאים את עצמנו מייצגים את היישוב וחבריו, 
ועונים על שאלות רבות ומגוונות שיש למועמדים לשאול על 
טיבו של המקום. יש לציין כי משפחות שרוכשות פה דירה, 
לעבור  וכן  "כיוונים",  במכון  אבחון  גם  לעבור  מחויבות, 

אישור בהצבעת אסיפת החברים, וזאת נוסף למפגש איתנו.

ואנו פועלים מתוקף האמון  רואים בתפקידנו שליחות,  אנו 
על  שומרת  הוועדה  הועדה.  לחברי  נתן  החברים  שציבור 
חיסיון מלא בהקשר לתהליך הקבלה, וכשקיים צורך כזה או 
אחר, הוועדה מקיימת התייעצות עם גורמים רלוונטיים עד 

לקבלת החלטה. 

דירות  והתפנו   1+2 מתחמים  ב"ה  אוכלסו  כידוע,  השנה, 
רבות. הוועדה הנוכחית והקודמת פגשו במהלך 2021 כמעט 

30 משפחות, מהן 23 הפכו לשכנים שלנו. 

על  האחריות  חיובית,  תשובה  מקבלות  שהמשפחות  לאחר 
ועל  הבאים",  "ברוכים  וועדת  על  מוטלת  בקהילה  קליטתן 

פעילותם תוכלו לקרוא בהמשך העלון. 

לקראת סיום - תזכורת חשובה בנושא השכרת דירות.

בבעלותכם נכס להשכרה? לפני שאתם רצים קדימה וחותמים 
על חוזה, רצינו לחדד כמה נהלים כדי למנוע אי נעימויות 

מיותרות: 
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השוכר יקבל מענבל טפסים לרישום פרטיו האישיים.  -3

בתיאום עם ענבל ייקבע מפגש עם וועדת הקבלה.   - 4

למחרת המפגש, נציג מוועדת קבלה ייצור קשר עם    -5
ענבל ויעדכן אותה אם השוכר התקבל /לא התקבל.  

באחריות השוכר להתקשר לענבל למחרת המפגש     -6
ולברר מהי תשובת הוועדה.  

רק לאחר קבלת תשובה חיובית מהוועדה, יוכל השוכר    - 7
להיכנס לדירה .   

שימו לב - משכיר שיחתום על חוזה טרם קיום וועדה, ישא 
אי  רקע  על  חוזה  לבטל  וייאלץ  במידה  המלאה  באחריות 

קבלה ליישוב.

קבלת  טרם  חוזה  על  לחתום  אין  נעימויות,  אי  למנוע  כדי 
החוזה  קיום  את  להתנות  יש  לחילופין,  )או  חיובית  תשובה 

בקבלת תשובה חיובית מוועדת קבלה(. 

בשאלות/התייעצויות/ אלינו  לפנות  עת  בכל  מוזמנים 
בקשות/הערות וכדומה. 

בברכה ובתפילה להמשך בניית קהילה חמה ומשפחתית. 

חברי וועדת קבלה ראש צורים: חיים ראם, שלומי מור, רותי 
פרלמוטר, יונית לוריא, עידו שינדלר ודרור שוסהיים.

וועדת קבלה // חיים ראם
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‹‹ המשך וועדת תרבות ››וועדת תרבות 

נא להכיר את חברי ועדת תרבות:  

ארז ברטמן, בן 39, נשוי לעדי, אב ל-4 ילדים, גר פה 
כבר 10 שנים. עובד ביד בן צבי ומורה דרך עצמאי.

אייל אופיר, בן 40, נשוי לכנה, אב ל-6 ילדים, גר כ-10 
שנים בראש צורים. עובד מדינה.

ילדים, גר  נועם שטיינר, בן 41, נשוי לצביה, אב ל-4 
בראש צורים כמעט 14 שנים. עובד במחשבים.

מה הביא אותך להתגייס לוועדת תרבות?  

תפקדנו  וכבר  ריקה,  בקוסטה  משליחות  חזרנו  ארז: 
כמשפחה אחראית על בית ילדים לפני הנסיעה. חיפשתי 
והלחץ   ...( בו  ומקום לתרום  התנדבות חדשה בקהילה 

הפיזי המתון מחיים ראם נתן את הפוש הסופי 12(.

אייל: רציתי להשתלב בתרומה לקהילה. לאחר תקופה 
של ירידת לחץ בעבודה והתחדשות ועדת תרבות בחרתי 

להצטרף לפעילותה.

נועם: האמת שלא תכננתי, אבל בערב סיום שנת היובל 
אחרי  תרבות  ועדת  חידוש  לטובת  קבוצה  התגבשה 
תקופה שלא הייתה כזאת. הופעל עלי לחץ מתון אבל 
אני מאוד שמח שלא עמדתי בו והצטרפתי עוד באותו 

ערב.

ספרו קצת על תפקידי הוועדה. תכלס, איך דברים קורים?   

גיבוש  שתכליתה  פעילות  מארגנת  תרבות  ועדת  ארז: 
הקהילה וליכודה. נוסף לכך מלווה את הקהילה לאורך 
לחגי  הלאומיים,  לימים  תוכן  ומתאימה  השנה  מעגל 
השנה וגם לאירועים קהילתיים שונים כמו פתיחה וסוף 

חופשת הקיץ ואירועי תרבות כלליים.

הגיל  ועדת  של  פירוקה  מאז  האחרונה,  בשנה  כן,  כמו 
לגילאים  גם  תרבותי  מענה  לתת  הועדה  נדרשת  הרך, 

הצעירים יותר.

לשבת  משתדלים  אנחנו  קורים?  דברים  איך  אייל: 
על  כללית  תוכנית  ולשרטט  ביחד,  השנה  בתחילת 
פני השנה כולה. לנסות ולחשוב על פעילויות שנרצה 
לארגן, תכנים שאותם נרצה לשלב, מחלקים את העבודה 
גם משמעויות  לגזור  ומשתדלים  בוועדה,  החברים  בין 

תקציביות וארגוניות.

נועם: בתקופת הקורונה, כמו בכל העולם, גם הישיבות 
 40 של  בלוּפּים  עצמינו  את  ומצאנו  לזום,  עברו  שלנו 
דקות כל פעם. חוץ מזה, לפני כל אירוע אנחנו משתדלים 
)לא תמיד בהצלחה( לגייס אנשים מהקהילה לתפקידים 

ספציפיים לאותו אירוע. 

מה האתגרים הכי גדולים של הוועדה?  

אייל: לדעתי, למצוא את המכנה המשותף הרחב ביותר 

לכל אירוע. המטרה היא תמיד למצוא את "שביל הזהב" 
מבחינת תוכן, כך שכמה שיותר מחברי הקהילה ימצאו 
באירוע  פורים,  במסיבת  זה  אם  באירוע,  עצמם  את 

פתיחת הקיץ או בהרצאה של מרצה אורח כלשהו.

ארז: חלק מהאתגרים של תקופת הקורונה היו הריחוק 
החברתי שנכפה עלינו והעובדה שמפגשים בין-אישיים 
על  לקחנו  כך,  לא התאפשרו. בשל  הקהילה  חברי  בין 
עצמנו כמשימה למצוא דרך לחבֵּר ולאחד את הקהילה 
שירים  קליפים,  צילום  לדוגמה:  יצירתיות  בדרכים 
כשהגיעו  בהמשך  יישובי.  וחידון/משחק  משותפים 
את  שברנו  הראשון,  הסגר  בתקופת  הלאומיים  הימים 
בהשתתפות  הטקסים  את  לקיים  זאת  בכל  איך  הראש 

הקהילה כולה תחת המגבלות באותה תקופה. 

מעט  עם  קטנה  ועדה  אנחנו  דבר,  של  בסופו  נועם: 
אנשים. ישנן תקופות בשנה שמוטל על הוועדה להפיק 
בשל  מצומצם.  זמן  בטווח  גדולים  אירועים  מספר 
תוכן  מבחינת  גם  חיזוקים  מחפשים  תמיד  אנחנו  כך 
המטרה  וביצועיות.  לוגיסטיקה  מבחינת  וגם  ורעיונות 
היא להגיע לתקופות העמוסות יותר )אבל לא רק( עם 
ולתת  מיטבית  בצורה  לתפקד  שיוכל  משמעותי  כוח 

מענה לצרכים התרבותיים בקהילה.

ומה הסיפוק הכי גדול?  

המקדימה,  החשיבה  שכל  ולראות  אירוע  לסיים  אייל: 
עבודת ההכנה והזמן הרב שהוקדש יצאו לפועל ונשאו 
שהצלחנו  מהקהילה  חיובי  משוב  לקבל  ובעיקר  פרי 

לקלוע ולגעת בהם.

בדרך  ומרגש  מיוחד  מאוד  משהו  יש  לכך,  נוסף  ארז: 
שנעשית כדי להגיע אל המוצר הסופי. חדוות העשייה, 
וגורמי  היישוב  תושבי  הנוער,  הוועדה,  בין  החיבור 
למשמעותית  העבודה  את  הופכים  והתחזוקה  ההנהלה 

ומספקת יותר. 

מה האירוע הכי משמעותי/מרגש שקיימתם? ולמה?  

ה'סיפתח'  שהייתה  פורים  מסיבת  זו  מבחינתי,  נועם: 
לפני  )עוד  שהפקנו  המתחדשת  הוועדה  לפעילות 
הקורונה(. אחרי שנה שבה לא התקיימה המסיבה בצורה 
יישובית מלאה, ובהעדר וועדת תרבות פעילה. היו לנו 
מורכב  הוא  פורים  שאירוע  משום  גם  חששות.  הרבה 
ותמיד מציב אתגר בפני כל וועדות התרבות שקדמו לנו. 
לוועדה  עשתה  הקהילתית  והשמחה  הגדולה  ההיענות 

ולי באופן אישי הרבה טוב על הלב.

בשנת  יום-השואה  אירוע  שמבחינתי  האמת  אייל: 
הטקס  זה  היה  ביותר,  המרגש  האירוע  היה  התש"פ 
הראשון בסדרת טקסי זום שערכנו כשלא באמת ידענו 
כיצד זה יתקיים והאם זה יעבוד. ברוך ה' הצלחנו בעמל 

בהשתתפות  ומרגש  מכובד  טקס  להעמיד  מועט  לא 
קהילתית רבה. נוסף לכך, בפן האישי, בטקס זה הובא 
סיפורה של סבתי ז"ל וביתי עינה שימשה כקריינית בו, 
וזה העמיק את החיבור שלי ושלה לסיפור המשפחתי.  

ארז: אני התרגשתי מאוד בטקס יום העצמאות בתקופת 
הסגר הראשון. החיבור הלא רגיל בין העוצמות המיוחדות 
של יום משמעותי זה ובין הפלטפורמה הדיגיטלית של 
יצירה  יצרה  הקורונה  בעקבות  עלינו  שנכפתה  הזום 
חדשה ומסקרנת. המראה של כל חברי הקהילה לבושים 
היה  הקטנים  הזום  בחלונות  וזיקוקים  דגלים  עם  לבן 

משונה מצד אחד, אך ייחודי ומפעים מצד שני.

למי הייתם רוצים להודות?  

פה אחד: קודם כל לחגית, רכזת הקהילה המסורה שלנו 
ועוזרת לתאם  שמלווה, מייעצת ודוחפת אותנו לפעול 
בינינו ובין הוועדות השונות וההנהלה. מבחינתנו, חגית 

היא חלק בלתי נפרד מהוועדה.

רצינו להודות גם לנוער הנהדר שלנו שתמיד נמצא שם 
כשצריך אותו ומוכן לקחת על עצמו תפקידים ולעזור 

בכל מה שצריך.

תודה גדולה גם לחברי וועדות התרבות הקודמות לנו, 
כיוון  וקריאת  מודל  לנו  היובל שהציבו  וועדת  ולחברי 

וכן מסייעים בטיפים ובעצות מניסיונם.

שתמיד  הקהילה  חברי  מבין  היקרים  לאנשים  תודה 
נכונים להגיע ולעזור בצד הטכני והלוגיסטי לפני ואחרי 
ובניית  ביצירת  והתנדבו  שעזרו  לאנשים  וכן  אירועים 

תכנים לאירועים.

מה הייתם רוצים להגיד לקהילה ?  

מחייבת  אמנם  תרבות  לוועדת  התנדבות  אחד:  פה 
פרויקטים  הרמת  לקראת  בייחוד  ומרץ  זמן  הקדשת 
גדולים, אך יש בצידה סיפוק רב וזכות גדולה. פעילות 
מוסף.  וערך  איכות  זמני  לקהילה  מעניקה  הוועדה 
ומגבשים  מאפשרת פלטפורמה למפגשים משמעותיים 

היוצרים 'יחד קהילתי'.

עם הפנים קדימה, הוועדה מבקשת לחדש פניה ולהזרים 
'דם חדש' בפעילותה. נשמח לאנשים מהקהילה שרואים 
מזמנם  לתת  הנכונים  כאלו  לדרך.  שותפים  עצמם  את 

ומכישרונם למען הקהילה. 

מעבר לכך, הוועדה מחפשת חברי קהילה הנכונים לקחת 
הטקסים  או  האירועים  אחד  ארגון/הובלת  עצמם  על 
במעגל השנה לדוגמת טקס יום השואה, הזיכרון או יום 

העצמאות.

מי שמעוניין, מוזמן ליצור קשר עם אחד מחברי הוועדה: 
אייל  ברטמן,  ארז  רוזנבלוט,  אילון  קניגסברג,  אפרת 

אופיר, נעם שטיינר ויונדב נוימן.

ספיר חדאד

בנ״ע ר״צ 

לעשות  הספקנו  כבר  מה  אז 
מתחילת השנה בסניף?

שבט רפאל התחילו לקחת חלק 
וכחברי  הנהגה  כחברי  בסניף 
פעולות  קיימנו  צוותים! 
פתיחה, והכנו רשימה למטלות 

קבועות של נחשון.

הקדשנו יום קישוט לסוכה היישובית.

בשמחת תורה הנוער היה פעיל גם בהקפות במהלך החג 
וגם בהקפות שניות. היה מטורף! 

 140 מטורףף!  סוכות  למסע  יצאנו  כבר  למחרת  יום 
חניכים יצאו למסע. נהנינו ועשינו כבוד לסניף! 

לאחר שבת פתיחה שהתקיימה לפני כמה שבתות, הגיע 
החודש השמח בשנה�🥳� חודש ארגון!! 

דרכנו  בענווה  קמעא-  "קמעא  הוא  השנתי  הנושא 
במישור  שקורים  תהליכים  על  לדבר  התחלנו  נפלס!" 
הלאומי והאישי, והבנו שקמעא קמעא זה צעד אחר צעד 
וזו בעצם הדרך לבניית האומה והבנייה הפרטית של כל 

אחד מאיתנו.

עשינו  להצגה,  לריקוד,  חזרות  לנו  היו  החודש  במהלך 
פרויקטים גדולים למען היישוב ובעיקר כיף גדול��

ובהופעות  ארגון  בשבת  כולם  את  לראות  מחכים 
בסניףףף��
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אם בית לא האמינה לי שאני חולה וחשדה באמינותי, אז לקחתי את התיק שלי    א. 
וסיימתי את לימודיי.

ביום הראשון שלי במקום הלימודים החדש, זרקתי נפּץ כדי להרגיש חלק מהחבר'ה.   ב. 
בסיום הטירונות בלטרון נסעתי עם אשתי לחדר לידה. ג. 

לצערי לא הספקתי להיות בנווה דקלים בזמן הגירוש. "כפיצוי" חטפתי בעמונה סבב  ד. 
א' השפלות ומכות משוטרים.   

למדתי לנגן על אורגן, חליל וגם גיטרה נוסתה בלימוד עצמאי. לצערי, כרגע אין   ה. 
תוצאות מרחיקות לכת.   

דוד ובן דוד שלי נפלו במלחמות ישראל. זה עיצב את דמותי באופן בלתי רגיל.  ו. 
אבא שלי היה ילד בן 4 בשואה. זה מורגש עליו וגם קצת עלינו.  ז. 

חלמתי להיות שופט בית משפט עליון או ראש ממשלת ישראל. כיום זה נמצא    ח. 
ברשימת הסיוטים שלי.  

אשתי הייתה הקומונרית בסניף שלי, ובמקום להתעסק באידיאלים פתחה עיניים על  ט. 
מדריך אחד ומיוחד והשאר היסטוריה.  

אני אוהד מושבע של מכבי ת''א ואפילו נדב הנפלד האגדי זכה להצטלם איתי. י. 
כבר יותר מ-15 שנים שאני לא מצליח להוריד את הזקן. יא. 

בשנות ילדותי מכרתי סנדלים, קרטיבים, ספרי קודש, ציוד טיולים, סוכות נחלים,   יב. 
מעדנים במכונות אוטומטיות ועוד.  
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רינת לוי

נעים מאוד, קוראים לי רינת לוי, נשואה לעמי, ואמא לארבעה 
ילדים.

"כאן נולדתי, כאן נולדו לי ילדי....." אני חשה כאילו השיר 
נכתב עלי. נולדתי כאן לזוג הורים - עקיבא ושרה יעיר, אוהבי 
הארץ והאדמה ממקימי המקום. חונכתי לערכים של נתינה, 

שותפות, פשטות ואמונה תמימה.

בחרנו לבנות כאן את ביתנו ולחנך את ילדינו על ערכים אלו, 
כמובן, בראי נכון של הזמן.

כבר 10 שנים שאני עובדת בסביבה חינוכית בבית ספר חן נריה 
)בי"ס אזורי בנות בגבעה הצהובה( הן במערך החינוך המיוחד 
ארגוני  "ניהול  לימודי  סיום  לקראת  אני  כרגע  באומנות.  והן 

חברתי" במכללת "בית ברל". 

כאמור, רכזת חינוך הוא תפקיד חדש בראש צורים. בימים אלו 
אני לומדת ובונה את תפקידי לצד פעילות שוטפת עם הצרכים 

המידיים.

נכנסתי לתוך העשייה של ועדת חינוך, פגשתי שם אנשי חינוך 
כאן  לייצר  ע"מ  ולילות  ימים  עמֵלים  אשר  מהישוב  ועשייה 

מענה וחינוך לילדינו. 

את  יישום  לידי  ומביאה  מְתַכללת  אני  תפקידי  במסגרת 
החלטות ועדת החינוך. אני בקשר עם גורמי פנים וחוץ ומנסה 
להביא לידי ביצוע פרויקטים וחלומות בנושאי החינוך הבלתי 

פורמאלי.

גם  חלקית  נכנסתי  מתאים  נוער  רכז  נמצא  שטרם  מכיוון 
לעבודה השוטפת עם הנוער.

בזמן הקצר שהספקתי להכיר את הנוער של הישוב, מצאתי נוער 
ערכי ובעל רצון ליזמות ועשייה טובה. בזמן זה הספקנו לחדש 
בשולחנות  אותו  ולאבזר  )ט'-י"ב(  הבוגר  הנוער  מועדון  את 
ביליארד ופינג פונג חדשים וגם במשחקי קופסא חדשים. לא 
שכחנו את מועדון הנוער הצעיר וגם אותם "צ'יפרנו" בשולחן 

פינג פונג חדש שהם הרכיבו במו ידיהם. 

כמובן, אשמח להקשיב להערות בונות, הארות, יוזמות ורצונות 
טובים.

 כל יום אני נושאת תפילה בליבי ומבקשת: "אנא אלי עשה 
אותי כלי לשליחותך".... 

משולחנה של
           רכזת
חגית שכטר           חינוך

משולחנה של
           רכזת

           הקהילה

שלום קהילה יקרה,

את  לצלוח  הצלחנו  ייאמן,  לא 
ועכשיו  החגים,  ואת  הקיץ 
סוף  סוף  מתחילים  אנחנו 
לשגרה  ונכנסים  השנה  את 
בגיליון  שכתבתי  כפי  הברוכה. 
שארגנה  הקיץ  סוף  הפנינג  את  לבטל  נאלצנו  הקודם, 
ועדת תרבות, מפני שהנחיות הקורונה אִפשרו פעילות 
השתתפות  את  שהפך  דבר  בלבד,  ירוק  בתו  קהילתית 
אפשרית.  לבלתי   12 לגיל  מתחת  הילדים  אוכלוסיית 
לילדים,  מתנפחים  כללה  לבטל  שנאלצנו  הפעילות 
א'  לכיתה  העולים  הורי  א'.  לכיתה  עלייה  וטקס  אוכל 
לקחו אחריות וקיימו טקס אינטימי יותר עבור ילדיהם. 
האתגרים  על  לקרוא  תוכלו  תרבות,  ועדת  של  בכתבה 

הנוספים של הועדה. 

וגם  צורים,  בראש  חדשות  משפחות   23 קלטנו,  הקיץ 
על כך תוכלו לקרוא בעלון במאמרים של ועדת קבלה 
האתגרים  את  מקרוב  ותכירו  הבאים',  'ברוכים  וועדת 
ואת  המבורכת  פעילותם  את  בפניהם,  הניצבים 
שותפה  לי  נוספה  השנה  הקרובה...  לשנה  תוכניותיהן 
חדשה לעבודה - רכזת החינוך החדשה - רינת לוי. למי 
כאן  צורים,  בראש  נולדה  רינת  רינת,  את  מכיר  שאינו 
ונותן  לעבודה,  מאוד  שמוסיף  מה  חייה,  כל  כאן  חיה 
ועדת  במסגרת  איתה  בעבודה  מפרות  חשיבה  זוויות 
חינוך, ובמסגרת השוטפת בקהילה. אני מצפה להמשיך 
בשנה  שלה  החיוביות  האנרגיות  ועם  רינת  עם  לעבוד 

הקרובה. שיהיה לנו בהצלחה!!! 

רציתי לשתף אתכם במעט תהליכים שאני שותפה להם 
במסגרת עבודתי כרכזת קהילה. 

)צמי"ד(  מיוחדים  צרכים  בעלי  ילדים  בנושא   
)מועדת  קרמר  גילי  נפגשנו  הקיץ  במהלך   - בישוב 
חינוך( ואנוכי עם מספר גורמים במועצה וביקשנו את 
הורי  צמי"ד.  לילדי  חברתית  ועזרה  בתמיכה  עזרתם 
ועם ועדת  ועדת חינוך,  נציגי  יזמו פגישה עם  הילדים 
והרצונות  הצרכים  את  והעלו  ואיתי  הדדית  ערבות 
השונים. המשכנו ללחוץ על המועצה, וחיפשנו מקורות 
מימון אחרים ורעיונות שיובילו לפעילות מיטבית של 

שיחנכו  סטודנטים  להעסקת  אישור  קיבלנו  הילדים. 
מספר ילדים בעלי צרכים מיוחדים בישוב בשעות אחר 
מאוד  לנו  עוזרת  במועצה  צמי"ד  מנהלת  הצהריים. 
בהצעת פרויקטים שונים, ואף סיפקה לנו תקציב עבור 
את  החליפה  מילוא  דיתי  צמי"ד.  ילדי  להורי  פעילות 
אחראית  היא  וכעת  חינוך,  בוועדת  זה  בתפקיד  גילי 
כמה  עוד  ישנם  בוועדה.  המיוחדים  הצרכים  נושא  על 
רעיונות שלא אפרט אותם כאן. יהי רצון שתהיה ברכה 

במעשי ידינו, והרעיונות ירקמו עור וגידים. 

צוות  חברי  החגים,  לאחר  מיד   - בישוב  מוגנות   
עם  נפגשנו  ואנוכי  החינוך,  רכזת   - ורינת  מוגנות, 
לגבש  והתחלנו  במועצה,  וסמים  מניעה  תחום  מנהלי 
יכולה  המועצה  כיצד  ולבחון  השנתית  התכנית  את 
שהוצעה  השנתית  התוכנית  את  להוציא  לצוות  לסייע 

לפועל.

הציבורי  במרחב  והנרִאות  הניקיון  על  השמירה   
לעיתים  לכותרות  עולה  זה  נושא   - צורים  בראש 
תכופות. הוקם צוות הכולל מספר נציגי הנהלה, נציגי 
הישוב  פני  ועדת  נציגות  החינוך,  ורכזת  חינוך  ועדת 
מעוניינים  אנו  הקרובים  החודשים  במהלך  ואנוכי. 
בישוב.  במצב  לשיפור  שיביא  רוחבי  מערך  לבנות 
עובדי  המזכיר,  ההנהלה,  ברמת  עבודה  יכלול  המערך 
מיותר  צורים.  ראש  תושבי  כל  וכמובן,  התחזוקה 
לכתוב שמי שמעוניין לעזור ולהוביל מהלכים מעשיים 

וחינוכיים, מוזמן להצטרף לצוותי החשיבה שנקים. 

"קולות  שני  הגשתי  הקיץ  בסוף   - הישוב  ותיקי   
משולבת  פעילות  לארגן  בבקשה  למועצה  קוראים" 
לשמחתי,  בישוב.  החדשים  לתושבים  הוותיקים  בין 
הבקשות אושרו, ואני מקווה שבגיליון הבא כבר אוכל 

ספר על הפעילויות שקיימנו בישוב. 

ורעיונות  יוזמות  עם  אלי,  לפנות  תמיד  מוזמנים  אתם 
למיזמים קהילתיים שתרצו לקדם. 

ובריא,  טוב  קיץ  איחלתי  הקודם  בכך שבגיליון  אסיים 
לאחר  לאחל  כאן  שיש  הנפלאה  במסורת  אמשיך  אז 

החגים - חורף טוב וכמובן, גם בריא.
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בכ"ג באדר תשל"ט )22/3/1979(  
ישראל את הסכם  כנסת  אישרה 
במסגרת  מצרים.  עם  השלום 
וחבל  סיני  מרחב  כל  ההסכם, 
למצרים.  להימסר  עמדו  ימית 
נספח  גם  הכיל  ההסכם  אך 
עצמי  שלטון  במתן  העוסק 
הציעה  ישראל  ובשומרון.  עזה ביהודה  לפלסטינים ברצועת 
אוטונומיה לפלסטינים, ללא ויתור על השטח, אך היו חילוקי 
התעורר  עצמי.  שלטון  המשמעות  מהי  השאלה  על  דעות 
חשש אמיתי של ויתור ישראלי על מרבית השטח ביש"ע, וזה 
כמובן, דרבן את פעילי ההתיישבות להרחיב את האחיזה ואת 

ההתיישבות בשטח, ומהר.

חנן פורת ואחרים שקדו על המפות, ואיתרו קרקעות בגוש עציון 
להרחבת ההתיישבות ולהגדלת שטחי החקלאות העברית. עוד 
הוכפל  שלאחריו,  הראשונות  ובשנים  ההסכם,  יישום  לפני 
מספר היישובים בגוש עציון. תחילה נוסדו מעלה עמוס )81(, 
נווה דניאל, כפר אלדד, ונוקדים )82'(, ומיצד )83'(. ובמהלך 
קידר  צור,  )כרמי  יישובים  עוד 3  השנתיים הבאות, הצטרפו 
עברית  חקלאות  ע"י  קרקעות  תפישת  גם  כאמור,  וגבעות(. 
קיבלה תנופה גדולה בשנים אלו. החלו להכין תכניות בראש 
צורים לפרוץ את גדר היישוב בדרום בעצי דובדבן מתוק, וב-
40 דונם נקטרינות בחלקת משואות יצחק הישנה1. אלא מה? 
והתעוררה שאלה  הייתה שנת שמיטה,  )תש"מ(,  שנת 1980, 
להרחיב  מנת  על  השמיטה2,  בשנת  עצים  לטעת  אפשר  אם 
את האחיזה שלנו בארץ ישראל, כשברקע יש איום ממשי של 
אוטונומיה פלסטינית )שמהותה אינה ברורה( בשטח? שאלה זו 
הופנתה באמצעותו של חנן פורת לרב גורן, שהיה רב הראשי 
לישראל באותם הימים. על פי הנחיותיו נהגו באופן הבא3: בנו 

1  בכפר עציון שקדו על נטיעת עשרות דונמים של נקטרינות 
ואפרסקים ב"אוכף המוכתר"

2  רקע הלכתי לנושא הנטיעות בשנת השמיטה: 
יש שאסרו נטיעות מן התורה )מקל וחומר מאיסור זמירה( 	 
ויש שאסרו רק מדרבנן )אסרה תורה רק הצמחת פרי בעונה 	 

הקרובה, שדומה ל "סְפִיחַ קְצִירְךָ לֹא תִקְצוֹר" שהוא על ענף חד שנתי 
- כמו גפן ותאנה בשונה מרוב עצי פרי, שנותנים פירות על ענף דו-

שנתי. ובנטיעה, יצמח פרי רק כעבור כמה שנים.( בנוסף, יש 4 לאווין 
בלבד שאסורים מן התורה - זריעה, זמירה, קצירה ובצירה. ונטיעה 

אינה ביניהם. 
ויש שטענו שמבטל מצוות עשה של "ושבתה הארץ".	 

3  על פי עדותם של עקיבא יעיר ודוד סקויאר, עובדי מטע וותיקים 
מראש צורים. גם ותיקי כפר עציון )ואף הילדים-כך מוסר אמיתי 

פורת, שהיה כבן 9 באותם ימים( זוכרים את האירוע כמיוחד, שעשה 
עליהם רושם וזיכרון. מציינים מתקן דומה שהרכיבו על הטרקטור 

מתקן עמודים מברזל, של מטר על מטר רבוע, גובהו מעל י' 
טפחים, וכיסו אותו ביריעת רשת4. אחד העביר את ה"בית", 
וחוזר  התחלפו,  הבא  ובעץ  מתחתיו.  העץ  את  נטע  והשני 
חלילה, עד שהשלימו את המלאכה של גאולת עשרות דונמים 

נוספים של אחיזה עברית בגוש עציון.

אך טרם הגענו לסוף הסיפור! הרי ללא נוכחות בשטח המטע 
שהשתילים  גדול  סיכוי  היה  לא  וחגים(,  בשבתות  )במיוחד 
ישרדו. הרי לא קשה ליד זדונית לעקור שתיל רך, או לחתוך 
אותו, אפילו עם מזמרה קטנה. ובכן עם סיום הנטיעות החלו 
ההתלבטויות איך לשמור עליהם בשבתות. היה ברור שנידרש 
באותם  העצים.  שלימות  על  לפקח  מנת  על  למטע,  להגיע 
ימים היו שתי אפשרויות: לצאת מראש צורים בסיור רגלי או 
בסיור רכוב. בסופו של דבר נוצר אפשרות ביניים משולבת – 
רכוב ורגלי. דהיינו שומר רכוב על סוס. פתרון זה היה מועדף 
ומאז,  והלכתיים.  בטיחותיים,  ביטחוניים,  צרכים  כששקללו 
במשך שנים, ראש צורים החזיקה סוסים לצרכים ביטחוניים, 
כשעקיבא יעיר ודן דיטור באופן קבוע בשבתות ובחגים היו 
יצחק,  משואות  בשטחי  העצים  את  לבקר  חמושים  רוכבים 
ולאחל להם שבת שלום. האורווה היית ממוקמת באזור שבו 

ניצבות כיום השביעיות של השכונה.

נוסף  פרק  נכתב   )1994( בתשנ"ד  שמיטות,  שתי  כעבור 
בניסיונות שלנו לשמור שמיטה במטע. זה היה בגיזום העצים 

ב"מזמרת גרמא." 5 

 היוזמה והחדשנות שהתגלו בהקמת המטע ובנטיעה המיוחדת 
צלחה  לא  בשמירתה,  מכן  ולאחר  תש"מ,  השמיטה  בשנת 

שזרע את החיטה בגד"ש. עם כל זה, הרב רוזן מפרסם
בתחומין א ) משנת תש"מ, עמוד 199( במאמר חממות בשביעית 

סקירת שיטות השונות בין האחרונים, שהתייחסו לגידול בחממות, 
ומתוך כך ההגדרה הלכתית של "בית". הוא מציין את הרב הרצוג 

שאסר בית שבנוי כמתקן נייד, שכתב "שאפילו אם היינו מוצאים איזה 
מקום אחיזה בהלכה – אין לקבל את ההצעה הזאת שתעשה ח"ו, את 

הוראות הרבנות...חוכא ואיטלולא," 
4  הרקע ההלכתי לנטיעה בתוך בית: לא נאסרו מלאכות אלא 

בשדה )"שָׂדְךָ לֹא תִזרְָע"(, ולא נאסרו מלאכות בתוך בית עם תקרה.
5  רקע הלכתי: בטיפולים בעץ בשנת השמיטה הותרו פעולות 
שמוגדרות ל"אוקמי אילנה" – פעולות שנועדו לקיים את העץ או 

שלא יינזק. מלאכות שהותרו אינן פעולות של הצמחה. 
אך אסור פעולות שמוגדרות "אברויי אילנה" – השבחת העץ או 

הצמחת פירות. פעולת הגיזום בחלק מצורותיו דומה לזמירה, אחד 
ממלאכות האסורות בשמיטה. לכן היו ניסיונות לייצר פתרון טכנולוגי 

לפעולת הגיזום. 
ללא קשר לשמיטה, היה ניסיון בהפעלת מזמרה פנאומטית. נגיעה 

בידית של המזמרה היתה משחררת לחץ אוויר שהפעיל את המזמרה. 
זה היה אמור להקל על הגוזמים ולזרז את העבודה. על המערכת הזאת 

הרכיבו שכינינו ממכון צומ"ת מערכת "גרמא", שגרם לשהייה בין 
הנגיעה בידית המזמרה, לבין שחרור לחץ האוויר שסגר את הלהב.

‹‹ המשך - נטיעות בשנת השמיטה?! ››

לכריתת  ממשית  סכנה  היתה  בתשנ"ד.  הגרמא"  ב"מזמרת 
וגברה  המזמרה,  את  שהפעיל  האוויר  לחץ  בגלל  אצבעות, 
בתוספת מערכת ה"גרמא". גם צנרת האוויר הסתבכה תדיר 

בגזם שנזרק לצד הדרך.

חשבתי שנכון להזכיר בשנת שמיטה תשפ"ב פרק בלתי מוכר 
עציון.  בגוש  היהודית  ההתיישבות  חידוש  של  בהיסטוריה 

ראוי לכתוב בדפי ההיסטוריה )או לפחות ב"עלי צורים"( על 
בודדים  חקלאים  של  הנפש  ומסירות  המשאבים,  המאמצים, 
גוש  במרכז  קרקעות  ולשמור  לגאול  ומצוות,  תורה  שומרי 
המועצה  של  ניסיונות  רקע  על  במיוחד  דורות.  לדורי  עציון 

להוציא קרקעות אלו מידי ראש צורים.

ז''ל. שני  ז''ל. גם לא את איתן  לא הכרתי את שמואל אורי 
טרם  עוד  לבורא  נשמתם  החזירו  ולביאה  מוטי  של  הבנים 

הכרנו, והם תינוקות רכים. 

מוטי ולביאה בחרו שלא לטבוע בשכול. הקושי והכאב הנורא 
אותם  שאב  לא  יום,  בכל  אותם  המלווה 
החליטו  הם  והדכדוך.  הייאוש  לתהומות 
להילחם. להילחם בשביל עצמם, בשביל 
עוד  שאינם  בניהם  ולזכר  ילדיהם  שאר 
טוב  ולעשות  לשמוח  בחרו  הם  עמנו. 
איתן"  אור  "פרויקט  נולד  וכך  לזולת. 
לשיפוץ וחידוש מקומות הזקוקים לכך. עד 
כה זכו במהלך השנים 23 מקומות למתנה 
המדהימה הזאת ובהם בית הגלגלים, כפר 
פנימיה  'אור-שלום',  הילד  בית  שאול, 
רטורנו,  אושרית',  'בית  לבנות  שיקומית 
בית  לנוער,  מאסר  חברותא-חלופת 

לחיילים בודדים ועוד.

מה עושים שם? צובעים, מתקינים מדפים, 
תולים תמונות, בונים קירות גבס, מרימים 
ועוד,  ועוד  מנקים  מסדרים,  פרגולות, 
וצורה  חדשות  פנים  מקבל  שהמקום  עד 

מרעננת.

ומה אני יכול לעשות שם? הרי אני בעל 
שתי ידיים שמאליות! תנו לי להבריג בורג 
למדף ואני עלול לסכן את שלמות המבנה 
מספיק  שיש  מסתבר  זאת?  ובכל  כולו. 
עבודה לכולם. ילדים, מבוגרים ומבוגרים 
יותר. נשים וגברים. יש צוותי עבודה ויש 

צוותי ניקוי. לביאה מכירה אותי מספיק טוב וכך מצאתי את 
עצמי השנה מאושר בפינת שטיפת המברשות. הכל מסודר עם 

טבלת משימות שלביאה ומוטי הכינו יחד עם צוות המקום.

ולמה אני מספר לכם את כל זה? כי בזכות מוטי ולביאה, אני 
זוכה כל פעם מחדש לחוות את הנתינה לזולת. מפנים קצת זמן 
ביום שישי, קופצים לחצי שעה, שעה, שעתיים. כל אחד עושה 
טוב.  ותחושה של עשיית  טובה  אוירה  יש  לו.  מה שמתאים 
בזה  שמשתתפים  שלי  בילדים  גאה  אני 
ואין יותר משמח מלראות אותם מאושרים 
בפרויקט  חלק  לקחו  הם  שגם  מהידיעה 

כזה חשוב.

פעם  בכל  נס.  שם  יש  משהו,  עוד  ויש 
כשמגיעים מוקדם, אנו שואלים את עצמנו 
איך בדיוק נספיק? איך נשתלט על הכל? 
התכניות...  עם  עצמם  על  עפו  קצת  הם 
וכשמגיעים מאוחר אנו שואלים את עצמנו 
איך נסיים פה הכל לפני שבת? איך המקום 

יהיה נקי ומסודר? הכל פה בלגאן!

ואז, מגיע הסירטון שלביאה שולחת. לפני 
ואחרי. הלב מתמלא שמחה וגאווה שהיינו 
מצליחים  'אשכרה'  הם  הזה.  מהנס  חלק 
זה תמיד מרגש  הכל!  אבל  הכל.  לעשות 
ומפתיע לראות את המקום לפני השיפוץ 
ואחריו. שני מקומות שונים. השינוי מביא 
וחיוך,  שמחה  מביא  לו,  שזקוק  למי  אור 
מעודד את הרוח. והאמת, כל מי שלוקח 
פחות  לא  טוב  מרגיש  בשיפוץ,  חלק 

מתושבי הבית שנהנים מהחידוש. 

יש  להשתתף.  בואו   - בנוח  תרגישו  אז 
בכל  וותיקים,  חדשים  לכולם.  מקום 

הגילאים. ההנאה מובטחת!

וזה המקום שוב לומר תודה רבה רבה למוטי ולביאה שבכל 
פעם מזכים אותנו מחדש, מלמדים אותנו מהי נתינה מכל הלב 

ומאפשרים לנו להיות חלק מהנס הזה!

אור איתן // חיים ראם
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שכנינו  עם  יחסינו  סביב  הפולמוס 
אותנו  מלווה  זכריה  מחירבת 
משנותינו הראשונות בראש צורים. 
הצצה בדיון בנושא שהתקיים מעל 

דפי עלי צורים בשנת תשל"ג, מראה שגם אז היו דעות חברי 
הקיבוץ שונות ומגוונות. מעניין לשים לב גם להתפתחות 

שחלה אצל אחד הכותבים...

טעםיחסינו עם שכינינו // חנה דרורי
של פעם

עלי צורים - אייר תשל"ג

"טרמפ" לשכן הערבי / שמואליק דרורי

בתחילה לא העזו הם לבקש לעצור להם את רכבך ולקחתם עמך.

ככל שעבר זמן רב יותר "תפסו" יותר ויותר בטחון עצמי. עתה הם כבר מבקשים ממך לקחתם עמך ברכבך. כשעובר אתה ליד 

פועל-בנין ערבי הבונה את ביתך, תיתקל, לא פעם, בברכה מלווה בחיוך הנשלחת אליך מאותו ערבי. שכנינו מח' זכריה מסוגלים 

לתת לך את פיתם המוצא מפיהם. בלילה עדיין לא, אך השכם בבוקר קורה ששומרינו נתקלים בהם בהיכנסם בעד השער הפתוח 

לעבודת הבניין. הם באים לעובדי הלול לקנות הודים. גברבריהם ונעריהם מתקשים לעבור ליד בחורה שלנו העוברת לבדה בדרך 

– בלא להתרגש. אלו עובדות – חברים! מי לא נתקל בכמה מהם? כיצד עלינו להגיב, האם לקחת את הערבי בטרמפים? 

מדוע לא? מדוע לא לרקום חיים נורמליים איתם? האם אינם בני אדם?

מדוע צריכה אותה ערביה כבדת משקל ללכת רגלי, ואתה עובר לידה ברכבך בלא להניד עפעף? ייתכן שדווקא אנחנו שהתיישבנו 

לשאוף  צריכים  אנו  דווקא  כאן,  ההתיישבות  את  להרחיב  ובמגמה  צלולה  במחשבה  זאת  ועשינו  צפוף,  ערבי  ישוב  בלב  כאן 

לנורמליזציה ביחסים. 

אך לעומת זאת בלב חושש עודנו זוכרים את ההתיישבות היהודית הקודמת. האם לא כך חשבו אבותינו? נוכחנו, לאסוננו, עד כמה 

מסוכן יכול להיות "ערבי טוב" "ידיד" ו"שכן" לאחר טיפ-טיפה הסתה, לאחר התלהבות רגעית.

כולנו קראנו בעיתונות את תגובת הערבים המכובדים והמתונים לאחר מותם של ראשי המחבלים בבירות, ואין להאשימם בכך. 

כאלו הם, זה אופים.

"נורמליזציה" – כן. נורמליזציה של כבדהו וחשדהו. חיוכים וברכות הדדיות – כן! פתיחת שערים חופשית – לא ולא! לדעתי יש 

להימנע אפילו מלקחת טרמפיסטים ערבים. יש להימנע ממתן הרגשה אינטימית מדיי לאותו ערבי. אינך צריך להתאכזר אליו 

ולזלזל בו, אך גם אל תתיידד איתו יתר על המידה.

מוטב שידע שלאחר טבח תרפ"ט ותש"ח יעברו שנים רבות, ואולי דורות, עד שיוכלו שוב לרכוש את אמוננו בהם. 

הוא אדם בן-אנוש אך ייתכן והוא גם בן רוצח ואולי אף רוצח בעצמו...

שמוליק.

עלי צורים - סיוון תשל"ג

תגובות:

"טרמפ" לשכן ערבי? / שמואל )סטיב( אפק

דבריו של שמוליק בעלון של יום העצמאות העציבו אותי מאוד. 

לדעתי, גישתו – האופיינית לחלק רחב של הצבור הישראלי כיום – היא אחד מגורמי האי–נורמליזציה השוררת ביחסינו עם שכננו 

ואף עם תושבי ארצנו עצמם.

מאחורי דבריו השקולים – כביכול – של שמוליק משתקף פחד עצום מהערבי, שלדעתי, אינו רלוונטי היום.

במצב היחסים של היום, כשתושבי המדינה חיים ברווחה יחסית, כשהמצב הפוליטי בארץ שקט וכשהצבא עומד איתן בשטחים, 

אנו יכולים, ואף חייבים, להתיר את המתח שקיים ביננו לבין הערבים המקומיים זה חמישים שנה. אנו באנו להתיישב באזור ערבי 

צפוף ועלינו להסתגל למציאות זו. אסור לנו להמשיך להתנהג כאלו קבוצתנו ממוקמת בבקעת שאן היהודית. עלינו להשתלב 

בתוך הנוף האנושי הקיים ולא לבלוט כנטע זר. לשמור על זהותנו כקבוצה של יהודים דתיים? – בהחלט! אבל לא להתעלם 

מתושבי הסביבה. אנו נמצאים כאן קרוב לארבע שנים ועלינו להפנים שנמצאים פה בני אדם חוץ ממנו. זה מחייב הרבה יותר 

מחיוכים וברכות הדדיות. זה מחייב אותנו בראש ובראשונה ללמוד את השפה הערבית ואת תרבותם ומנהגיהם של התושבים 

הערביים. זה מחייב גם לקיחת ערבים בטרמפים. לפחות בקטע שמפתח הגוש ועד לח' זכריה, כי ככה זה נהוג בן שכנים ועלינו 

להפגין שכנות טובה. 

ייתכן שאותו ערבי הוא רוצח או בן רוצח אבל מעשים אלו נעשו לאחר הסתה ולא מעצמם. אני כמובן, לא דורש שנכניס רובה 

לידו אך מה יכולה להזיק הזמנה לכוס קפה אצלנו בבית. העם הערבי הוא עם מנומס – הוא לא יבוא בלי הזמנה מפורשת. 

אל לנו לפחד ממבול של מבקרים ערבים לאחר ביקור בית אחד, עלינו ללמד אותו מה זה קבוץ, למה אנו רוצים לחיות פה 

ולהרגיע אותו מחשש שבאנו לגזול את כל אדמותיו.

עלינו להתחיל לשתף את הערבים המקומיים בפעילויות שנוגעות לכל הגוש – אם זה בחלוקת מים או בפיתוח התיירות באזור. 

אנו יכולים לעזור להם גם במאמצי החקלאות שלהם - אם הם מבקשים זאת, כמובן.

אנו חרתנו על דגלנו חיי שוויון בקיבוץ, והשקפתינו המוצהרת היא שכל בני האדם שווים הם, ועל כן עלינו להגשים זאת בתחום  

גם ביחסים שבין יהודים וערבים, והִנה ניתנה לנו הזדמנות מיוחדת לממש זאת. אל לנו להתייחס לערבים כמעין פועלים שחורים 

שתפקידם לבנות את בתינו ותו לא – הלא גם אנו עובדי כפיים, האם זו בושה? מהו ההבדל, אפוא, בינו לביני? עלינו להפסיק 

להתייחס לכל ערבי כמו אל גנב או אנס בכוח. אנו חיים פה איתם, ולא לבד. יש עולם מעבר לגדר התיל, ועלינו להכיר אותו. 

אך קודם, אנו חייבים לרכוש את אמונם כי אף הם חוששים מאתנו. אנו חייבים להפגיש חברי קבוצתנו עם הערבים המקומיים 

במסגרת ערב תרבות או ערב אחר ולנסות להגביר את המגע שלנו איתם – מגע שכעת כמעט שלא קיים לצערי, ועל ידי כך לפזר 

את חששותינו לגביהם וגם את חששותיהם לגבינו. האם המצב, שחברה שגרה פה כבר ארבע שנים מפחדת לעבור לבד ליד ח' 

זכריה, נורמלי או רצוי? לא ולא. לדעתי הגברת המגע ביננו לבין שכיננו היא לא רק רצויה אלא גם הכרחית, והיא תיעשה על ידי 

הפעולות שציינתי פה, דהיינו: לימוד השפה והתרבות הערבית, הזמנת ערבים לבתינו הפרטיים )לכוס קפה( והציבוריים - חדר 

אוכל ומועדון במסגרת ערב הכרות, כך שאי"ה ילדינו יגדלו באווירה שבה ישחקו הם עם הילדים הערביים בצורה טבעית והם 

יתייחסו אליהם לא מתוך חשש ופחד כמונו, אלא מתוך רעות וחברות. למצב כזה עלינו לשאוף ואף להגיע.

שמואל )סטיב( אפק.



1617

יחסים עם שכנינו / יאיר בשן

לאחרונה החלו חברים להתייחס להתנהגותנו עם השכנים הסובבים אותנו, מי מעל דפי העלון, ומי בשיחות חברים חופשיות 

או יזומות. הדבר כשלעצמו חיובי ואף מחייב הכוונה ויוזמה לשיחות של כלל הציבור. חייבים אנו לתת את הדעת לאור בקשות 

שכיננו הערבים לשיתוף פעולה בשטחים מסוימים. 

אין ברצוני הפעם להתייחס לבעיה בכללותה אלא רק ליחסינו עם השכנים הקרובים לנו, אלה הגרים באזורנו. 

דומני שאנו כולנו טועים ואין אנו מבחינים בין התנהגות אנושיות גרידא הנדרשת בחיי יום יום לבין קונפליקט בדעות פוליטיות.

ופער עצום  גישות  ניגוד שמקורו בהבדלי  לבין הערבים,  ביננו  ניגוד האינטרסים הקיים  בין  ולהפריד  עלינו לדעת להבדיל 

במישור החברתי רוחני, לבין יחס אנושי לאדם באשר הוא אדם.

אין בכוונתי לטפח עם שכיננו קשרי תרבות או לחנך את ילדינו במשותף ואף לא להזמינם לערבי הווי משותפים.

עלינו אף להשגיח שקשרים כאלה לא יצמחו וזאת מנקודת מבט כיהודי בכלל וכשומר מצוות בפרט.

מאידך עלינו להתרגל לעובדה, ואף לחיות איתה, שהערבים הם בני אדם, עובדה שרבים אולי מכירים בה אך אינם נוהגים 

כך. לא פעם נשמע המשפט: "אך, הוא ערבי – עזוב אותו!", ועוד כהנה וכהנה. לא די להכיר ולהסכים שהערבים בני אדם עם 

רגשות, דרך חיים, דעות משלהם ואף להם תכונות כשלנו. נדרש גם לנהוג כך ולהגיב בכל פרט ופרט מחיי יום יום בהכרה 

מלאה שלפנינו בן אדם.

 ברור לחלוטין שעלינו לקחת טרמפיסט ערבי כשם שאנו עוצרים ליהודים, אך אל לנו להפוך את נושא ה"טרמפ" למוקד 

ולעיקר הפולמוס. זה רק פרט אחד מני רבים כדי להוכיח שבדברים הללו אנו נוהגים בערבים בדיוק כמו ביהודים.

ולא בהרגשת  ומכאן היריעה גדולה וארוכה – מהחלפת ברכות הדדיות, דרך עזרה בעת מצוקה, שיחה חופשית עם ערבי 

עליונות של כובש או שולט. כדי לאפשר שיחה חופשית עלינו ללמוד את שפתם, ולו רק כדי לחיות היום במציאות ארצנו בה 

חי מיעוט גדול של ערבים. 

לסיכום נראה לי שלא די בחיוכים וברכות ובהכרזת נורמליזציה, עלינו לעשות מעשים שיוכיחו את החיים הנורמליים ויראו יום 

יום הלכה למעשה שאנו מוכנים ומכירים בעובדה שחי כאן עם אחר ולאנשים זכויות אנוש כשלנו.

יאיר ב.

‹‹ המשך יחסינו עם שכינינו ››

אני גרה בראש צורים מאז שנולדתי, ואני מלווה אותה 
צורים  מגלה שראש  אני  אך  טובות,  רבות  שנים  לאורך 
פה  היו  פעם,  של  צורים  ראש  כמו  לא  היא  היום  של 

שינויים. גם לטובה, וגם פחות.

כאחת שגדלה פה רציתי להביא מספר דוגמאות לדברים 
שיש כאלה שיגידו שהם טובים ויש כאלה שלא, אבל לי 
הם מאוד מפריעים. בזיכרונות הילדות שלי ראש צורים 
ממש  היינו  כולנו  שבה  חמה,  קהילה  של  מקום  הייתה 
כמו משפחה אחת. כשהייתי בגן שעשועים והייתי צריכה 
הקרובים.  הבתים  אחד  דלת  על  דפקתי  פשוט  משהו, 
פניהם  על  נסוך  כשחיוך  הדלת  את  לי  פתחו  האנשים 
ותמיד נתנו לי ברצון מה שביקשתי, בין אם זה היה כוס 
מים ובין אם זה היה להתפנות, או כל דבר אחר. היום, 
כשאני בתפקיד בייביסיטר בגן הטרקטור והילדה צריכה 
לבית  עד  איתה  לרוץ  אופציה  יש  לשירותים, תמיד 
)כשהיא  נעימה  ריצה  לא  שזו  לי  תאמינו  אבל  הכנסת, 
"סינג'רתי"  ובינתיים  לה(,  בורח  רגע  שעוד  מקטרת 
חברה שתישאר רגע עם האח הקטן שלה עד שנחזור. אני 
מניחה שזה לא נובע מכוונה רעה, ושגם אם היום אדפוק 
לי להיכנס,  ייתנו  על דלת אחד הבתים בסופו של דבר 
מוזרים.  פרצופים ומבטים  המון  אחרי  יהיה  זה  אבל 
דברים שיכולים  יש  אבל  נהדר!  וזה  גדלה,  צורים  ראש 
להישאר גם בקהילה גדולה, גם אם לא כולם מכירים את 
כולם.. גם אם אינכם מכירים את הילדה שדופקת, עדיין 

זה לא "ביג דיל" להכניס אותה לשירותים..

בקשר למה שכתבתי בהתחלה, שבזיכרונות ילדות שלי 
ראש צורים הייתה מקום של קהילה חמה, אני מאמינה 
שיש הרבה שיתקוממו כשיקראו את המשפט הזה. אז פה 
מתחיל הוויכוח. מה זה בכלל אומר מקום חם של קהילה? 
מבחינתי, זה אומר מקום שבו תמיד כולם עם כולם. לא 
רק בשמחה גדולה או בצרה )כמו שכלל עם ישראל נוהג( 
אני  ברחוב,  אנשים  פוגשת  הזמן. כשאני  כל  אלא ממש 
באותו  שכולנו  נרגיש  אחדות.  איזושהי  שנרגיש  מצפה 
הבית. זה לא אומר לפתוח עם כל אחד בשיחה ארוכה, זה 
יכול להתבטא אפילו רק באמירת שלום. מבחינתי מקום 
חם פירושו שכולנו מפיצים אהבה אחד לשני בצורה כזו 
האימהות,  לאחת  שעשועים  בגן  פונה  למשל  שכשאני 
ומבקשת ממנה טישו, גם כשאין לה אני ארגיש שלוּ היה 
חמה,  בקהילה  מבחינתי  בשמחה.  לי  נותנת  הייתה  לה 

והוא  לדבר  צריך  רק  הוא  משהו,  צריך  כשהנוער  זה 
יודע שיש מי שמקשיב. ויש מי ששומע, )הוא לא צריך 

להתעצבן ולצאת נגד הקיבוץ כדי לקבל את מבוקשו(.

בשבילי קהילה, זה מקום שכל אחד מרגיש בו שייך ואף 
מקום  זה  קהילה  בו.  מתעניינים  שלא  מרגיש  לא  אחד 
בלי  שאנשים  מבקשים  שאם  ברעהו.  איש  שמתחשבים 
תו ירוק לא ייכנסו לבית הכנסת, כי יש בקהילה אנשים 
אז לא  וחולים או אפילו סתם אנשים שמפחדים,  זקנים 
אנחנו  כי  הכנסת  לבית  ירוק  תו  בלי  אנשים  מגיעים 
מרגישים  אנחנו  לשני.  אחד  הדדית  ערבות  מרגישים 
אחריות אחד כלפי השני. אני מאמינה שיש הרבה אנשים 
שלא מסכימים עם מה שכתבתי. אבל זאת נקודת המבט 

שלי. 

פה  אֲגדל  איך  לעצמי  דמיינתי  תמיד  קטנה,  כשהייתי 
זה  הנראה  שככל  מבינה  אני  כיום,  שלי.  הילדים  את 
בגלל  זה  אם  ובין  הקהילה  בגלל  זה  אם  )בין  יקרה  לא 
הימים  כמו  יהיה  לא  זה  יקרה,  זה  אם  וגם  בניה(.  שאין 
שבהם אני גדלתי, וחלמתי שגם הם יגדלו כך. ודאי יש 
גדלה,  הקהילה  רוצה?  היא  מה  "נו,  שאומרים,  אנשים 
אני  אבל  הדבר."  אותו  להישאר  יכול   לא  זה  זה.  וככה 
טוענת שאמנם לא הכול חייב להיות כמו שהיה. אבל זה 
שלום,  באמירת  קטנים!  כך  כל  בדברים  להתבטא  יכול 
בהענקת תחושה טובה, בעצירה לטרמפיסטים )אגב יצא 
לי לא מעט לעמוד בטרמפיאדה בחום, כשעוברות כמה 
מכוניות שאפילו לא עוצרות...(. זה יכול בשילוב מוגבר 
יותר של הנוער, בארגון ערבים של כל היישוב, או קידוש 
שבקידוש  מצב  ולא  אליו,  מצטרפים  שכולם  שבת  של 
היישובי יש 20 אנשים, ושלושים אנשים עושים במקביל 

קידוש בגן הטרקטור. 

הנוער כל כך רוצה להרגיש חלק מהיישוב! אני חושבת 
שאם כל אחד מאיתנו יסתכל רגע על עצמו, ויחשוב מה 
אחד  וכל  צורים,  בראש  פה,  שיהיה  רוצה  באמת  הוא 
יעשה כמה שיותר בשביל שכולנו נרגיש חלק מהקהילה, 
היישוב יהפוך למקום הרבה יותר טוב! לסיום, אני רוצה 
להגיד שלמרות כל מה שכתבתי, באמת הייתה לי הזכות 
לגדול פה ובאמת יש פה אנשים גדולים מהחיים. תודה 
על שאני זוכה להיות עם אנשים מדהימים כמוכם באותו 

היישוב!
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הזרקורדפי קרמר 

בקרית  שהיה  מהדיון  שונה  כך  כל  וזה  בדיון,  "הייתי 
גת במערך הגיור, בקרית גת יצאתי מהדיון עם בטחון 
אליי,  שייך  להיות  אמור  לא  זה  שאולי  הרגשתי  ירוד. 
למרות  וליהדות,  ישראל  לעם  שייכת  לא  אני  שאולי 
שאני מאוד מאמינה בבורא עולם, ובבית אנחנו עושים 
אבל  דבר,  לכל  יהודים  כמו  יחיו  שהילדים  כדי  הכל 
היום  שייכת.  לא  הרגשתי  הגיור  במערך  הדיון  אחרי 
ואמר  דיבר אלי  )הדיין(  וכשהוא  הדין,  כשהייתי בבית 
לי  גרם  זה  זה שוב,  לי דברים, הניצוץ הזה לעבור את 
יותר,  עוד  אותי  חיזק  ואפילו  עצמי  עם  מעגל  לסגור 
ואפילו בע"ה עוד אחזור בתשובה" )מתגיירת שניסתה 
להתגייר במערך הגיור והחליטה לאחר שנחלה אכזבה 

לעשות זאת דרך עתים- גיור כהלכה(. 

בהודעת  אלי  נשלחו  כאן  קוראים  שאתם  האלו  הדברים 
ווטסאפ מאחת מ-2000 המתגיירים שעברו אצלנו במפעל 
אחת  הוא  המפעל  כהלכה.  גיור  האורתודוכסי-  הגיור 
מזרועות הפעילות של עמותת עתים שאותה אני מנהלת. 

עתים הוקמה לפני 20 שנה על ידי הרב ד"ר שאול פרבר, 
רב אורתודוכסי שעלה מארה"ב. אחד הדברים שהטרידו 
מאוד את הרב פרבר הוא הפער בין הגישה של הציבור 
כלפי  חשים  שהם  הניכור  ובין  היהדות,  כלפי  החילוני 
מי שמייצג את מסגרות הדת בארץ או בדרך שהמערכת 
יום  היום  בשגרת  ביטוי  לידי  באים  ושירוּתיה  הדתית 
נישואין,  מרשם   - בארץ  דתיות  הלא  האוכלוסיות  של 

ענייני קבורה, גירושין וכו'. 

מכבד  מכיל,  דתי  ממסד  ליצור  הוא  עתים  של  החזון 
היהודי,  העם  של  המגוונים  הצרכים  כלפי  וקשוב 
את  לייצג  שלה  ביכולת  הוא  עתים  של  והיתרון 
באמצעות  פועלת  עתים  הדתי.  הממסד  מול  האזרחים 
כלים שונים - מרכז הסיוע שנותן מענה לקהל הרחב, 
ומטפל ב-4000 פניות שונות מדי שנה בענייני נישואין, 
)לידות  נפלים  קבורת  יהדות,  בירורי  קבורה,  גירושין, 
שקטות(, מקוואות, גיור ועוד. הפניות המגיעות אלינו 
זוכות לסיוע צמוד של רכזי הסיוע, ובמידת הצורך של 
הם  עתים  של  הדין  עורכי  רבניות.  דין/טוענות  עורכי 
חלק מהמחלקה המשפטית שמונה 5 עו"דים וכאשר אין 
ברירה אחרת לפעול, אנו פועלים דרך מערכת המשפט.

של  המקרה  כזה,  אחד  מקרה  על  ששמעתם  ייתכן 
הבלנית תהלה אישטא מקרית מוצקין. תהלה היא אישה 
נישאה  ואף  ממוצא אתיופי, שיהדותה מוכרת ברבנות, 
דרך הרבנות. תהלה משתייכת לקהילה החרדית בקרית 
מוצקין, אלא שהרב של קרית מוצקין שהינו רב ממוצא 
חב"די אינו מכיר ביהדותם של יהודי אתיופיה, ולכן הוא 
יצר איתה קשר וביקש ממנה לעבור גיור לחומרא שהרי 
לדידו ולתפיסתו תהלה אינה יהודיה. לא זו בלבד, אלא 
שהוא הרחיק לכת ופרסם ב-5 פרסומים שונים בקהילה 
זקוקה  בלנית,  תהלה  שבו  במקווה  שטבלה  מי  שכל 
אינה  המקווה  את  שמאיישת  הבלנית  כי  רב,  לשאלת 
יהודיה. הפרסומים הללו המיטו בושה וקלון על תהלה, 
לא   - מביכות  באמירות  אליה  פנו  מקהילתה  אנשים 
ידענו שאינך יהודייה-, ילדיה זכו ליחס משפיל בעקבות 
כך, ועוגמת הנפש שנגרמה לה היתה רבה ובלתי ניתנת 
לפיצוי. עמותת עתים, באמצעות המחלקה המשפטית, 
הראשי  הרב  את  ותבעה  המקרה,  את  לטיפולה  לקחה 
של קרית מוצקין באמצעות בית הדין לענייני עבודה, 
על  כספי,  לפחות  פיצוי,  מנת שתהלה תקבל  על  וזאת 
הרב  את  אילץ  המשפט  בית  ואכן,  לה.  שנגרם  העוול 

‹‹ המשך זרקור עם דפי קרמר ››

זכתה  ואף  לתפקידה,  מיד  להחזירה  מוצקין  ק.  של 
הנפש  עוגמת  על  הדתית  מהמועצה  פיצויים  בתביעת 
תפיסות  בין  כאלו  לציין שפערים  מיותר  לה.  שנגרמה 
עם  מזדהים  ואינם  ציוניים  שאינם  רבנים  של  אישיות 
המדינה והחלטותיה ובין ההתנהלות השקופה, ההוגנת 
הממסד  של  חלקו  מנת  להיות  שאמורים  והדמוקרטית 
הם  דמוקרטית,  מדינה  של  מהתנהלותה  כחלק  הדתי 
עניין מאוד שכיח במסגרות הממסד הדתי שמאויישות 
על ידי מגזר שאינו מזדהה עם תפיסתה הציונית דתית 
דמוקרטית של המדינה. מובן שכל פעילותה של עתים 
מול הממסד הדתי נעשית ללא בקשת תשלום, כשירות 
שתי  לצד  וקרנות.  תרומות  על  ומתבססת  לציבור, 
המשפטית  והמחלקה  הסיוע  מרכז   - הללו  המחלקות 
שפועלת  ציבורית  למדיניות  המחלקה  גם  פועלת 
בכנסת, מול הממשלה ומול התקשורת כדי לשנות את 
המציאות המורכבת שתוארה לעיל, המאפיינת מסגרות 

רבות בממסד הדתי. 

כאשר  עתים.  הגיור של  מפעל  במה שפתחתי-  אסיים 
עתים נוכחה לדעת כי מערך הגיור מפנה עורף למאות 
העם  גורל  עם  גורלם  שקשרו  אנשים  גיור,  מבקשי 
משלמי  השבות,  חוק  מכורח  לכאן  והגיעו  היהודי 
מיסים ואזרחים למופת )בדגש על אזרחים וזאת מכיוון 
אזרחים(,  רק  אלא  זרים  עובדים  מגיירת  אינה  שעתים 
גיור  מערך  להקים  אלא  מנוס  אין  כי  החליטה  היא 
כהלכה  גיור  עתים-  של  הגיור  במערך  אורתודוכסי. 
- משמשים רבנים דוגמת הרב סתיו, הרב ראם הכהן, 
הרב  אמסלם,  הרב  שלוש,  הרב  מלמד,  אליעזר  הרב 
יהודה גלעד, הרב יהודה וילק ועוד רבנים רבים- 70 
והמתגיירים  שלנו  הגיור  מערך  על  היום  נמנים  רבנים 
הבנה,  הרבה  עם  אך  משמעותי,  עומק  תהליך  עוברים 
את  מתגייר.ת  לכל  מתאימים  אנחנו  וסיוע.  עזרה 
ינשרו  לא  שהם  כדי  הכל  ועושים  המתאימה  התוכנית 
שמבחינה  קטינים  לגייר  מנת  על  הכל  ועושים  בדרך, 
לגיור.  ביותר  הפשוטה  האוכלוסייה  הם  הלכתית 
הקונסנזוס  במעגלי  הן  מוכרים  שלנו  המתגיירים 
הפנים  משרד  ידי  על  והן  רבים,  רבנים  של  ההלכתי 
)רשומים במרשם האוכלוסין כיהודים(. מכיון שבינינו 
דת,  כחסרי  המוגדרים  אנשים  מיליון  חצי  מעל  חיים 
אנו מרגישים מחוייבות לתת מענה ופתרון כדי למנוע 

זאת  להגדיר  לא  משתדלת  עתים  חלילה.  ההתבוללות 
כבעיה )אף ציבור לא רוצה להשתייך לציבור שמוגדר 
הביאה  ישראל  מדינת  שאם  לכך  ומודעים  כבעייתי( 
ההלכתית  המחוייבות  השבות,  חוק  מכוח  לכאן  אותם 
להפוך  כדי  ההלכה  במסגרת  הכל  לעשות  היא  שלנו 
אותם מ"זרע ישראל" לישראל ממש - ליהודים. זכורה 
לנו האמירה של רות המואבייה – 'עמך עמי ואלוקייך 
וזו ההתייחסות של עתים לציבור גדול זה  א-לוקיי' - 
- האנשים הללו שהגיעו לכאן, משרתים בצבא, מוסרים 
לקהילה,  תורמים  וארצנו,  מדינתנו  על  נפשם  את 
ועל  בגורלנו  גורלם  את  קשרו  והם  ולכלכלה,  לחברה 
מנקודת  יוצאת  עתים  בעינינו.  טהורות  כוונותיהם  כן 
נאמן  אדם   - מקובל  כך  כי  ישרות,  הנחה שכוונותיהם 
לומר שהוא יהודי, גם ללא מסמכים המעידים על כך, 
משום שרוב הבאים לפנינו "בתורת יהדות" יהודים הם, 
ומשום שחזקה שהם דוברי אמת. אמנם, ידוע כי כחצי 
מיליון אינם יהודים ועל כן עלינו לעשות הכל לאפשר 
להתייאש  להם  לגרום  לנו  אסור  אך  הלכתי,  גיור  להם 
להפוך ממש  אף  ולעתים  לאדישים  ולהפוך  מהמערכת 
חצי  אגב  מהמערכת.  נכוו  כך  שכל  כיון   - למתנגדים 
של  טבעי  ריבוי  הם  כיום  הדת  חסרי  האזרחים  מיליון 
300,000 איש מזרע ישראל שהגיעו לכאן בשנות ה-90 
במסגרת העלייה הגדולה מבריה"מ לשעבר, על פי חוק 
גם  ישראל  למדינת  סייעה  זו  גדולה  קהילה  השבות. 
בשאלה דמוגרפית ובסוגיות גיאו- פוליטיות רבות מאז 
עלייתם, ולכן יש לנו מחויבות גדולה לעשות הכל על 
ישראל  במדינת  יהודים  שיהיו  כך  אותם  לקלוט  מנת 

ושווים בפני החוק. 

כהנא,  מתן  הדתות,  שר  באופק.  פתרון  יש  לשמחתנו, 
על  הגיור  חוק  את  לחוקק  מנת  על  אלו  בימים  פועל 
יפתור בע"ה את המצוקה שניכרת  וזה  ידי רבני ערים, 
בריכוזיות של מערך הגיור. כשאומרים רפורמה בגיור, 
כדאי מאוד לדעת במה מדובר ולא להיבהל מזה כל כך. 

מוזמנים לקפוץ לקחת חומרים....

לדבר  בלי  צורים"  ב"עלי  מאמר  לסגור  אפשר  ואיך 
על ריצה? אז הנה שורת המחץ, חוץ מעיסוקי המרכזי 
חלקי  באופן  ריצה  מאמנת  גם  אני  עתים,  כמנכ"לית 
ביותר... אז מוזמנים גם להירשם לאימון אישי בריצה...

דפי פורר קרמר תושבת 

 .2007 מאז  צורים  ראש 

תואר  בעלת  היא 

המדינה  במדעי  ראשון 

מאוניברסיטת תל אביב, 

בהצטיינות  שני  ותואר 

יתרה במנהל ובמדיניות 

פרויקטים  של  להקמה  שותפה  בספיר.  ציבורית 

ובעולם. מילאה סדרת תפקידים  חברתיים בארץ 

בארגונים הפועלים למען החברה היהודית בארץ 

מדרש  בית  עקיבא,  בני  ביניהם,  ובתפוצות, 

הסוכנות  מטעם  כשליחה  ביוהנסבורג  לנשים 

היהודית, ראש אגף פיתוח משאבים בארגון צהר, 

אוניברסיטת בר אילן ועוד ועוד. יזמה וניהלה מגוון 

פרוייקטים ייחודיים לקידום אוכלוסיות מוחלשות. 

יצירתיות  עסקיות  יוזמות  ולפתח  לרוץ  אוהבת 

ספרים'  'דני  בהוצאת  לאור  שהוצאו  ספרים  כגון 

לחמישה  ואמא  לשי  נשואה  הסדר.  לליל  וערכות 

ילדים- רועי, איתמר, אליה, אילת השחר ורוני.
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שעה  השנה,  דראש  ב'  יום 
והטלפון  בבוקר,  עשרה  אחת 
הייתה  מיכל  בביתנו.  מצלצל 
במקרה בבית )זהר הייתה שוב 
ומיכל באה להתפלל  בבידוד, 
היסוס  של  רגע  לאחר  איתה(. 
מישהו  שאם  מיכל  הבינה 
זה  חג  של  בעיצומו  מתקשר 
כנראה, חשוב. על הקו ביקש קול רציני לדבר עם צחי. 
מוסף  חזן  הוא  "למעשה  מיכל,  ענתה  בבית",  לא  "צחי 
ממש עכשיו בבית הכנסת...". "טוב", ענה הרציני בצד 
השני, "שיתקשר אליי ממש ברגע שהוא יכול, מדבר א' 

ממרעול". 

מיכל הבינה מייד במה מדובר. בערב ראש השנה הרכינה 
על  החדשות  למקרא  בבושה  ראשה  את  שלמה  מדינה 
גלבוע  מכלא  מסוכנים  בטחוניים  אסירים  ששה  בריחת 
על  לקרוא  התביישה  שלמה  מדינה  יזרעאל.  שבעמק 
מתחת  ממש  וחמקו  מנהרה  האסירים  חפרו  בה  הקלות 
לאפם של סוהרי בית הכלא. אומנם, כצופי קולנוע כולנו 
מורגלים להיות בעד האסיר המסכן החופר בערמומיות 
את המנהרה )בכפית או בפטיש גיאולוגי קטן(, ומסתיר 
אותה בתחכום מעיני הסוהרים המרושעים והאטומים עד 
לרגע הבריחה ההרואי. אך הפעם אנחנו בצידו השני של 

הסיפור... 

ולרוץ  הטלית  את  לקפל  מיהרתי  התפילה  בתום  מיד 
הביתה. 

"בוא", אמרו לי. "היחידה הוקפצה". 

"שובו  מאירועי  מהלקחים  כאחד  הוקמה  מרעול  יחידת 
איל  גל-עד  הנערים,  שלושת  אחרי  החיפושים  אחים", 
אז   .2014 בקיץ  בגוש,  כאן,  ממש  שנחטפו  ונפתלי 
בשעות  מאוד  מעורבת  עציון  החילוץ  יחידת  הייתה 
רוב  ולמעשה  החיפושים,  של  והמבולבלות  הראשונות 
המידע המשמעותי הופק על ידי מתנדבי היחידה: זהות 
שניים,  ולא  חטופים  שלושה  שיש  העובדה  החטופים, 
זהות האחרונים שראו את החטופים עולים לרכב, תיאורי 
החוטף,  הרכב  פרטי  החטופים,  של  והתיקים  הלבוש 
הישגים  אלה  כל   ...100 למוקד  המצמררת  השיחה 
מודיעיניים של יחידת החילוץ ממש מייד לאחר הקפצתה 

באותו יום שישי בבוקר. 

כל זה עד לשעות הצהריים של אותו יום שישי ראשון, 
שעות לאחר החטיפה. בערך בשתים עשרה הופיעו אנשי 
השב"כ והודיעו לנו: האירוע עובר לטיפולנו. מבחינתנו 

אבל  מתוסכלים  קצת  היינו  הסתיימה.  בו  מעורבותכם 
הכול השטח שלהם... במהלך השבוע  אחרי  זה  כיבדנו: 
הלך וגבר התִסכול. מתנדבי היחידה הצטרפו לחיפושים 
הייתה  והתחושה  חברון  וכפרי  עציון  גוש  מרחב  בכל 
כל  לוחמים,  של  גדודים  על  גדודים  מכוונת.  יד  שאין 
היחידות הכי מובחרות, הסתובבו בשטח בלי מטרה ועם 
מעט מאוד מיומנות. אין דבר מתסכל יותר מלראות כוח 
מחפש,  הוא  ואיך  מה  לדעת  בלי  מחפש  לשטח,  נכנס 

בתשומת לב חלקית ובלי להבין בעצם את המשימה. 

שאר הסיפור מוכר. לאחר כשבוע התכנסנו, קבוצה של 
חברים, וחלקנו זה עם זה את התסכול. אבל למרבה המזל 
השיחה לא נשארה בגדר קיטורים ריקים. קיבלנו החלטה: 
אם צה"ל לא כ"כ יודע מה לעשות, והשב"כ מקפיץ את 
צריך  אולי  אחר,  במקום  שווא  לחיפוש  פעם  כל  כולם 
להסתכל על הדברים אחרת. שבת שלמה ישבנו, כמניין 
ובמפות,  אוויר  בתצלומי  ועיינו  ומודיעין,  שטח  אנשי 
שהיו  המועטות  המודיעין  פיסות  את  ועיבדנו  וניתחנו 

בידינו. 

התוצר היה רשימה של כארבעים נקודות עניין שהמלצנו 
לחפש בהן או בקרבתן: מערות, חורבות, ושדות נטושים 
יחסית. עם הרשימה הזאת הלכה הנציגות שלנו למח"ט 
הטירוף  את  לנסות  אפילו  מוכן  היה  שבייאושו  הגזרה 
הזה. "קחו את מגלן", הוא אמר לנו, "ותעשו מה שאתם 
בקרבת  הגופות  נמצאו  השני  החיפושים  ביום  מבינים". 
היתר  בין  גבוה מאוד ברשימה,  נקודה שמוקמה במקום 
שדה  ספר  מבית  מדריך  של  השטח  מיומנות  בזכות 

שהבחין במשהו מוזר בשטח. 

בצה"ל  יחידה  להקים  הוחלט  הזה  מהסיפור  כלקח 
כך  אחרת.  קצת  וחושבת  השטח  את  לקרוא  שיודעת 
קמה יחידת מרעול. בשבע השנים שחלפו פעלה היחידה 
בעשרות אירועים, יזומים או תגובתיים, שהתעורר בהם 
צורך בהבנה עמוקה של השטח, או בעין מיומנת שיודעת 
עקשנית  ביכולת  פשוט  או  מקצועי,  באופן  להתבונן 
היחידה  בו...  המידע שחבוי  בכל  ולהבחין  לסרוק שטח 
מורכבת מגששים )יהודים...(, אנשי שטח מנוסים מאוד, 
ותיקים,  טיולים  ומדריכי  הישרדות  מדריכי  צאן,  רועי 
פחות  קצת  עם  אנשים  ומסיירים,  ונחושים,  מקצועיים 
מסירות  עם  אבל  וכו',  טבע  עקבות,  של  עומק  הבנת 
מאוד  מעט  מגבים  אלה  כל  את  רצון.  והרבה  ונחישות 
מאחורי  היחידה  את  שמפעילים  חמ"ל  ואנשי  מפקדים 
הקלעים בכל התחומים: משימות, לוגיסטיקה )גם אנשי 
ולישון  משהו  לאכול  צריכים  ביותר  הנחושים  השטח 

איפשהו( ותיאום. 
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הייתה  היחידה  השנה  בראש  לסיוע  הקריאה  כשהגיעה 
חלקם  מאוד,  מנוסים  כולם  המילואים,  אנשי  מוכנה. 
הגדול כבר אחרי )יש כאלה שהרבה אחרי...( גיל הפרישה, 
התייצבו והתחילו לחפש. הבלגן בשטח היה גדול. צה"ל 
למעשה לא היה מעורב, כיוון שבשלב הראשון החיפושים 
התמקדו בשטח מדינת ישראל, ומצפון לגלבוע, במקום 
ולא  ומוכה  נבוך  היה  זכות פעולה. שב"ס  שאין לצה"ל 
נוכחות  הפגינה  בעיקר  ישראל  ומשטרת  כראוי,  תפקד 

בשטח. בעקבות זאת השתררה אווירה של תבוסה. 

"מה  מה שיש.  עם  לעבוד  והתחילו  הגיעו  מרעול  אנשי 
עצמו,  הבריחה  באתר  הרבה.  היה  לא  זה  במקרה  שיש" 
כל  את  והשמידו  רבים,  אנשים  הסתובבו  גלבוע,  בכלא 
היה  יותר  מעניין  שדה.  באותו  נותרו  שעוד  הראיות 
הביקור בקנטינה, אותה חנות כל בו שהאסירים רוכשים 
בה כל מה שהם רוצים מעבר למה שהכלא נותן. מסתבר 
שהנמלטים רכשו ערב הבריחה בכמויות גדולות: נעליים, 
חטיפים, שימורים ועוד. כל אלה היו חשובים מאוד כדי 

שנוכל להבין מה אנחנו מחפשים בשטח. 

ששת  את  המראים  אבטחה  ממצלמות  סרטונים  גם  היו 
ערבי- בכפר  ולמאפיה  למסגד  מגיעים  הנמלטים 
ממי  חלק  פיתות.  שם  ורוכשים  נעורה,  סמוך,  ישראלי 
הנמלטים  את  בו  רואים  שלמעשה  טענו  בסרטון  שצפו 
מתפצלים ומתחלקים לזוגות. היו שפִקפקו במסקנה זו. 

פיסות  את  לעבד  הקשה  העבודה  התחילה  מכאן 
ולהתארגן  המודיעין המועטות למשימות סריקה בשטח 
לחוליות הסריקה והגישוש, שיוצאות לשטח ומחפשות, 
לאט וביסודיות, מרימות כל שקית ובודקות כל בדל של 

מידע. 

הצהריים  אחר  ביותר.  מוצלחים  היו  הראשונים  הימים 
דיווח  הגיע  הבריחה,  לאחר  ימים  כארבעה  שישי,  ביום 
באזור שראה  על תושב אחד הכפרים  רבים(  מיני  )אחד 
דמויות חשודות. גם את הדיווח הזה בדקו גששי היחידה, 
והסתבר שהפעם הוא מהימן יותר מדיווחים אחרים. רוכב 
שפגש  הנמלטים,  מן  שניים  זיהה  אכן  הזה  הטרקטורון 
שעה קלה קודם לכן, והם ביקשו ממנו טרמפ לכיוון גדר 
ההפרדה בואך ג'נין. הטרקטורוניסט הצביע על הנקודה 

המדויקת שעמדו בה בעת המפגש. 

היחידה,  גששי  מופלאה.  גישוש  עבודת  התחילה  מכאן 
כמה  כל  להתייאש.  סירבו  פשוט  ובמסירות,  בעקשנות 
היו  כזה  מקרה  בכל  העקבות.  אבדו  מטרים  עשרות 
בשטח  לחפש  וביסודיות,  בקפדנות  צריכים,  הגששים 

מיוער וסלעי, את העקבות הבאות. לאחר כשמונה שעות 
נכנסו העקבות  וכמה קילומטרים טובים של מעקב,   )!(
לתוך הכפר אום אל ע'אנם, הסמוך לתבור. ברור שמעקב 
הרבה  קשה  ומאויש,  צפוף  למחצה,  סלול  כפר,  בתוך 
הגששים  הצליחו  ועדיין  הפתוח.  בשטח  ממעקב  יותר 
"לרוץ על העקבות" מפאתי הכפר אל מרכזו, דרך ערֵמות 

אשפה וחניון משאיות ועד למשאית מסוימת. 

נעצר  וכאן  הגששים.  אמרו  העקבות",  נגמרים  "כאן 
כוחות  וכל  הגששים  הסתובבו  שעתיים  כמעט  העניין. 
מחפשים  הכפר.  אזור  בכל  אותם  שליוו  המשטרה 
מציצים  הסמוכים,  ברחובות  המשאית,  ומתחת  מעל 
כולם  חזרו  ושוב  שוב  ומתוסכלים.  ולפחים  למחסנים 
הכיוונים,  מכל  אותה  ובדקו  ההיא  המשאית  אל 
בתסכול.  בה  בעטו  רגלים,  נדנדו  עליה,   ישבו 
לפתע,  השוטרים  אחד  שאל  חתולות?",  פה?  יש  "ומה 
והצביע על ארגז מתכת שהיה מולחם לתחתית המשאית. 

ואכן, קולות מוזרים עלו מן הארגז הקטן. 

היו  בתוכו  המתכת.  ארגז  את  בזהירות  פתחו  השוטרים 
מקופלים, ממצמצים מֵאור הפנסים, מיוזעים ומלוכלכים, 

שניים מן האסירים הנמלטים. 

........

השבוע שלאחר מכן היה הירואי פחות ומתגמל פחות. 

יזרעאל  עמק  ברחבי  מעניינים  דברים  מצאנו  אמנם 
סיגריות  המון  ובהם  הנמלטים  האסירים  של  )תיקיהם 
טורטית,  של  רבות  עטיפות  בדרך,  שקטפו  וחרובים 
פיתות  שקית  לאכול,  אוהבים  שאסירים  שמסתבר 
האסירים.  את  לא תפסנו  אבל  ועוד(  בנעורה  מהמאפיה 

ככל שהתקדם הזמן התסכול גבר והלך. 

גבי  על  סריקה  משימות  הכנת  הייתה  העבודה  שיטת 
מפות ותצלומי אוויר, וניסיונות להשיג את בדלי המידע 
ברור  היה  הנכון.  לכיוון  אותנו  שיובילו  והמודיעין 
עבר  הנמלטים  האסירים  שאחד  האבטחה  ממצלמות 
לאזור ג'נין, ולכן לא היה בתחום טיפולנו, אבל לא היה 

ברור מה מצבו של האסיר האחרון. 

כיפור  ויום  מיוחד,  אופי  לבשו  תשובה  ימי  עשרת 
היחידים  היינו  למעשה  חג.  של  מאוד  שונה  סוג  היה 
דיללו  היחידות  שאר  כל  כיפור,  ביום  לעבוד  שנשארו 
ואמרו  לבסיסיהן  חזרו  פשוט  או  מאוד  כוחותיהם  את 
"תקראו לנו אם קורה משהו". גם אנחנו חשבנו שנעבוד 
על  דיווח  קיבלנו  הבוקר  בשעות  אבל  מצומצם  בהיקף 

אדם חשוד שהסתובב אי שם והמרדף התחיל מחדש....
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חשוב  אחד  דבר  שיש  אומרים 
צריך  בית  שבונה  זוג  שכל 
לדאוג לו – לא להתגרש. ואכן, 
הכסף,  כל  עם  בית,  בניית 
בו,  והציפייה שמעורבים  הזמן 
מתחים,  הרבה  להציף  יכול 
מעט  לא  ויש  וכו',  חיכוכים 
התהליך  את  שמסיימים  זוגות 
אחד.  במקום  בתים  שני  עם 
יכולתי  מההתחלה:  הסכמה  הייתה  מקרה,  בכל  אצלנו 
עברית.  בעבודה  רק  אבל  בבית,  שארצה  מה  לעשות 
את  קיימתי  שאכן  חושבת  ואני  להשתדל,  הבטחתי  אני 
יהודי,  מסגר  יהודי,  נגר  לקחנו  והשתדלתי:  ההבטחה 
דבר  של  בסופו  אבל  יהודים.  פרקט  ומתקין  חשמלאי 
הקבלן שלקחנו לריצוף ולצביעה של הבית היה רדואן, 
לא בדיוק יהודי מבטן ומלידה. ולכן, כשהתחילו לדבר 
שאנחנו  הזו  הדואליות  ועל  זכריה,  חירבת  אנשי  על 
חשבתי  אותנו,  שסובבים  הערבים  השכנים  כלפי  חשים 
שנקרא  הזה  הלוהט  האדמה  בתפוח  לגעת  הזמן  שהגיע 

עבודה ערבית.

ולומר שאין בכוונתי להעביר  אני רוצה להקדים מראש 
ביקורת לא על הנוהגים כך, ולא על הנוהגים אחרת. אני 
והכוונה  בנושא,  דעה  גיבשתי  שטרם  מרגישה  בעצמי 

הנושא  רואה את  אני  איך  היא רק לשטוח בפניכם  שלי 
הסבוך הזה. 

כשבאים לטעון נגד עבודה ערבית עולות שלוש טענות 
הכבדה.  אל  מהקלה  איתן  להתמודד  ואנסה  מרכזיות, 
הראשונה היא המקצועיות. עבודה ערבית הפכה לביטוי 
בסטנדרטים  עקום,  שעושים  כזה,  "חפלפ"  משהו  של 
ניסיוני  סמך  על  לפחות  אך  עבודה.  של  מאוד  נמוכים 
הדל – התרשמתי שהטיעון הזה די חלש. במהלך הבנייה 
חלקם  וערבים.  יהודים  מקצוע,  בעלי  בעשרות  נתקלות 
שום  זיהיתי  לא  וממש  לא,  וחלקם  טובה  עבודה  עשו 
לעבוד  נעים  יותר  כן,  לסטנדרט.  הלאום  בין  קורלציה 
יותר  יותר מסודרת וקל  עם יהודים, הם עובדים בצורה 
עושים  שהם  אומר  דווקא  לאו  זה  אבל  איתם,  לתקשר 
עבודה טובה יותר. גם בנוגע לאחריות ולתיקונים – נכון 
שפועל ערבי לא מביא לך שום תעודה, אבל זה לא אומר 
להפך,  בעיות.  יהיו  אם  ולשפץ  לתקן  יגיע  לא  שהוא 
הערבים  לקבלנים  בנוגע  שלפחות  הרגשתי  דווקא  אני 
שמסתובבים פה ביישוב, מכיוון שמאה אחוז מהעבודה 
שלהם מבוסס על המלצות מפה לאוזן באזור הזה – הרבה 
יותר חשוב להם לשמור על השם שלהם מאשר איזו חנות 
כקהל  צורים  ראש  על  בונה  בדיוק  שלא  לציון  בראשון 

היעד המרכזי שלה. 

בין השורות

‹‹ המשך זכרונות מן המרעול ››

... כעבור שבוע היו שני המחבלים הנותרים גם הם בידי 
כל  כשבועיים  תוך  נתפסו  הכול  ובסך  הבטחון,  כוחות 
ששת האסירים הנמלטים, ומעט מכבוד מערכת הבטחון 

הישראלית הוחזר.  

......

אז מה נותר בי מכל החוויה:

"עם  התחושה  של  פעמי  וחד  מיוחד  זיכרון  כל  קודם 
ישראל מאחוריך", תחושה שעשינו משהו בשם הציבור 
כולו, משהו חיובי שכולם רצו שנעשה בהצלחה. שילוב 
חזקה  וריכוז שמולידים תחושה  אחריות  התרגשות,  של 
המשונים  התשובה  ימי  ספק שבעשרת  אין  נוכחות.  של 
הימים  את  ומיוחדת  אחרת  בצורה  לחוות  למדתי  הללו 

הנוראים. 

מעבר לכך היו רגעים ומפגשים, צחוקים ודרמות, שיאים 
ותחתיות שבוודאי עוד יחזרו בצ'יזבטים ובשיחות בשנים 
הקרובות, כמו שאמר אחד החברים: "שבע שנים אנחנו 
על  נספר  שנים  שבע  עכשיו  אחים',  'שובו  על  מספרים 

המרדף אחרי האסירים".

ולבסוף יצאנו עם תחושה חזקה של אמונה בשיטה וברוח 
היחידה )ולא מעט סייעתא דשמיא...(. שוב הוכח שכוח 
לפעמים  יכול  משוגעים(  )קצת  אנשים  של  ונחוש  קטן 
להגיע רחוק מאוד. כמו שאמרה האנתרופולוגית מרגרט 
אנשים  קבוצת  של  בכוחה  תזלזל  אל  "לעולם  מיד: 
רוב  למעשה  מהפכה משמעותית,  לחולל  ונחושה  קטנה 

המהפכות המשמעותיות התחוללו בדרך זו".

‹‹ המשך עבודה ערבית ››

ועכשיו נגיע לטענה השנייה: עבודה עברית. נושא העבודה 
העברית חם עכשיו בכותרות: חקלאות ישראלית, תוצרת 
כחול – לבן. ובעקרון אני מסכימה: עניי עירך קודמים, 
אבל  ליהודים.  פרנסה  לתת  עדיף   – שאפשר  ובמקום 
רחב,  הוא  "במקום שאפשר"  הזה של  לי שהטווח  נראה 
ומאוד סובייקטיבי. במקרה שלנו למשל, הלכנו בהתחלה 
על בעלי מקצוע יהודים שקיבלנו עליהם המלצות, ידענו 
בנוח  הרגשנו  אבל  אחוזים,  בעשרות  יקרים  יותר  שהם 
עבודה  יעשו  שהם  ידענו  שלהם,  עבודות  ראינו  איתם, 
טובה והיינו מוכנים לשלם יותר בשביל עבודה עברית. 
לריצוף,  שיפוצניק  חיפשנו  הבניה  לסוף  כשהתקרבנו 
יותר מורכב, כי רוב  גבס וצבע. כאן הסיפור כבר נהיה 
מי ששאלנו שיפץ עם ערבים. לבסוף השגנו טלפון של 
יותר מכפול,  יהודי אבל המחיר שהוא ביקש היה  קבלן 
זה   – ונערמו  הלכו  כשההוצאות  הבניה  סוף  של  ובשלב 
היה כבר גדול עלינו. מה גם שלא באמת הכרנו אנשים 
הזאת לא  לכן ההצעה   – והיו מרוצים  בנה אצלם  שהוא 
מנגד, קבלן ערבי לא  במיוחד.  לנו אטרקטיבית  נראתה 
מכירים  הם  אותנו,  מצאו  הם  לחפש,  בכלל  צורך  היה 
משכנים,  המלצות  של  שפע  עליהם  יש  הפרויקט,  את 
והם מוכנים להתחיל בכל יום עם כמה עובדים שנרצה. 
אז בסוף הלכנו על זה ולא התחרטנו. אפשר להגיד שזו 
צביעות, שכשבאמת חשוב לך משהו אתה הולך איתו עד 
הסוף ולא מתקפל כשנהיה קצת קשה, ואני מניחה שזה 
נכון בקשר לדברים מסוימים שהם מבחינתך "ייהרג ובל 
יעבור", אבל רוב החיים שלנו לא כאלה. החיים מורכבים, 
שלנו  והתפקיד  רבים,  ושיקולים  רבים  גורמים  וכוללים 
המחיר  שלנו,  במקרה  ביניהם.  האיזון  על  להחליט  הוא 
חודשים  מספר  עוד  שיתפנה  יהודי  לקבלן  להמתין  של 
גרים  כבר  כשאנחנו  יתרחש  שהשיפוץ  שאומר  )מה 
 2 בבית(, או לקחת מישהו שלא שמענו עליו ולוקח פי 
– היה גבוה מדי והתגבר על החשיבות שייחסנו לעבודה 
רגיש  שאולי  לתחום  פה  פולשת  שאני  וסליחה  עברית. 
אני   – ענפה  חקלאות  בו  שיש  שלנו,  בקיבוץ  במיוחד 
חושבת שיש סיבה לשלם קצת יותר על בננה ישראלית 
כי יש ערך לחקלאות בארץ, אבל אם המחירים מגיעים 
למצב שמשפחה עם הכנסה ממוצעת לא מסוגלת לקנות 
כזה,  במקרה  אז   – הגבוה  המחיר  בגלל  מסוימים  פירות 

האיזון הופר ודרוש כאן שינוי. 

השלישית  הטענה  היא  ביותר  החזקה  הטענה  אבל 
כך  כל  לא  שלנו.  האויבים  הם  ערבים  והאחרונה: 
שזו  לעשות  מה  אבל  זה,  את  להגיד  קורקט  פוליטיקלי 
המציאות. ברור שכשמסתכלים עליהם כאנשים בודדים, 
אבל  רובם.  אפילו  אולי  טובים,  אנשים  ביניהם  יש 

מבצעים  הם  פה,  שנהיה  רוצים  לא  הם  כעם,  כקבוצה, 
להכניס  אפשר  איך  אז  נגדנו,  טרור  בפעילות  ותומכים 

אותם אלינו הביתה? 

השערים  שסגירת  שיגידו  כאלה  יש  הזה  הטיעון  מול 
בפני עובדים פלשתינאים, תוביל לירידה דרמטית ברמת 
החיים שלהם, ודווקא צעד זה ידחוף אותם לטרור. קשה 
חושבת  לא  שאני  בגלל  לא  הזו,  האמירה  עם  קצת  לי 
שהיה  מחבלים  גם  שיש  יודעת  אני  וכן,  נכונה,  שהיא 
להם הכול בחיים – בית, משפחה, עבודה ובכל זאת בחרו 
לעסוק בטרור ואפילו לבצע פיגוע התאבדות. עם זאת, 
עני  אני עדיין חושבת שיותר קל להיות מחבל כשאתה 
איתה  לי  קשה  אך  ובריא,  עשיר  כשאתה  מאשר  וחולה 
כי היא מציגה את העבודה הערבית כסוג של פרוטקשן. 
אם אנחנו לא רוצים שירצחו אותנו – כדאי שניתן להם 
עבודה, וגישה קורבנית כזו היא ממש לא השיטה להילחם 

בטרור. 

זאת  ועם  לה,  דומה  שדי  טענה,  עוד  יש  לצידה  אבל 
פורס  הוא  אם  בין  איתך,  עובד  כשערבי   – שונה  קצת 
או  הבית  את  עבורך  צובע  לוי,  ברמי  צהובה  גבינה  לך 
קשר,  איזשהו  ביניכם  נוצר  במוסך,  פנצ'ר  לך  מחליף 
והקשר הזה מאזן לפעמים את שטיפת המוח שהוא עובר 
על דמוניזציה של יהודים, ואולי מרחיק ממנו את הרצון 
שהאמירה  חושבים  שרבים  יודעת  אני  בטרור.  לעסוק 
ב"שומר  ראינו  חודשים  כמה  לפני  רק  הרי  תמימה,  הזו 
לפגוע  היססו  לא  המעורבות  בערים  שערבים  החומות" 
בשכנים יהודים שגרים לצידם שנים. ועם זאת אני בכל 
מכיר  כשאתה  יהודים  להרוג  קשה  שיותר  מאמינה  זאת 
איזושהי  או  ששלום  מאמינה  ואני  אצלם,  ועובד  כאלה 
רק  תגיע  הערבים  לבין  בינינו  היחסים  של  נורמליזציה 

מלמטה, מעבודה משותפת וחיים בשכנות.

אז נודה על האמת: לא העסקנו ערבים בשביל להביא את 
לי שהגברנו בכך את המלחמה.  נראה  השלום, אבל לא 
מקום:  בכל  ערבים  בעובדים  מוקפים  שאנחנו  העובדה 
העבודה  את  הפכה  וכדומה,  בסופר  ביישוב,  ברפת, 
הערבית למשהו טבעי. האם עלינו להשלים עם התופעה 
השלום  את  מקרבת  היא  האם  בה?  להילחם  או  הזאת 
הפיכת  של  המשמעות  מהי  אותו?  מרחיקה  דווקא  או 
והדרת  שלנו,  המים  ושואבי  העצים  לחוטבי  הערבים 
על  הארץ?  לבניין  הקשורות  מסוימות  ממלאכות  ידינו 
כל השאלות האלו כל אחד יצטרך לענות לעצמו. בעיניי 
אין כאן תשובה חד משמעית, אלא מורכבת, ממש כמו 

המציאות שבה אנו חיים.
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נידאל  גרים  זכריה  בחירבת 
ועימאד ואיברהים.

סבירים,  בתנאים  חיים  הם 
לא  מסגד  ממקורות,  מים 
פרות, מטעים,  מגדלים  גמור. 
כרמים, שזיפים. בטח גם כמה 
)לא  מחוסנות  לא  תרנגולות 
עלינו(, עובדים בתחנת הדלק, 
במועצה, בבית ספר, במכולת, ברפת, במוסך ואיפה לא?

נוספות,  שעות  פנסיה,   - ישראלית  משכורת  מקבלים 
חגים. אני לא בטוח אם הם מקבלים קרן השתלמות או 

לא.

אותם  פוגשים  ברגל,  לעבודה  הולכים  הם  בדר״כ, 
טרמפ  ״צריך  טוב!״,  ״ערב  טוב!״,  ״בוקר  בטיילת. 

לצומת? תעלה.״

הצום  הולך  איך  שואלים  לוי,  ברמי  אותו  פוגשים 
אין  עצים.  כמה  לו  לקנות  ממך  מבקש  הוא  ברמדאן. 
את  מצנן  הגלובאלי.  בחימום  משותפת  מלחמה  בעיה, 
מראש  בת  הטרידו  נערים  כמה  פעם,  וכו׳.  האווירה 
בזה  טיפלו  זכריה  חירבת  זקני  בטיילת.  שהייתה  צורים 
הכבשים  עם  נכנס  צאן  רועה  ״בצלם״.  ובלי  בג״צ  בלי 
הצמחים  עם  פרחים  קצת  אכלו  בטעות.  שלי  לשטח 
)כנראה, גילו שהם גם צמחי מרפא(. ״אוי, לא שמתי לב, 
׳של  שריפות  שכשיש  קוצים,  יהיו  שלא  לעזור,  רציתי 
לו,  עונה  אני  בסדר״,  ״זה  הכל״.  יישרף  לא  חמסינים׳, 
בפעם הבאה, נעשה מנגל משותף. בראש צורים לא כל 

כך אוכלים כבש. אולי הגיע הזמן.

בשעת  החשמלאי,  את  לאסוף  שלהם  ל״כפר״  מגיעים 
גשום,  ביום  בדרך  שאוספים  הזקנה  את  להוריד  חירום, 

לנחם אבלים. בסך הכל, יחסים קורקטיים.

בתים קטנים, כיתות לימוד, מכולת שפתוחה מידי פעם. 
כביש יציאה די מסוכן, אז סוללים עוד דרך יציאה יותר 

מסוכנת.

ליד השער שלנו, ראיתי שיש  מטיילים בטיילת הבנים. 
גם שם שלט חלופי – "טיילת השלום". השלט נמצא ליד 

שלושה קטלבים, שנשתלו לזכר הנערים.

שכנים, מהזן של הבני דודים, הם קצת כמו קוץ. יודעים 
יותר  מתקרבים  שלא  עוד  כל  אבל  לכאוב,  יכול  שזה 
מידי, זה לא כואב ואם הולכים מסביב ,מבלי לדרוך אחד 

על השני, אפשר לחיות איתם בשלום.

אז מה הבעיה? לחירבת זכריה אין תב״ע. הם לא יכולים 
יוציא  לבנות בתים בלי החשש שאולי מישהו מהמינהל 
עושים  מה  אז  הבית.  את  להם  יהרוס  וגם  הריסה  צו 
שלנו.  החרסינה  לחנות  פיל  מכניסים  השלטונות? 
הרשות  שכנינו,  של  הגדולה  האחות  את  מכניסים 
כאוות  לעשות  חופשי  כרטיס  לה  ונותנים  הפליסטינית, 
נפשה בלב הגוש. איך אומרים בשמאל, הם שם והם יהיו 
גם פה, אצל היהודים. אנחנו רק רוצים לפתור את בעיית 

המגורים של תושבי חירבת זכריה.

נשמע באמת כדאגה כנה לצרכים הבסיסים שלהם. דאגה 
לשכן שנפל בין הכיסאות. אני לא רוצה לחשוד בכשרים, 
אבל נראה לי ששכנינו לא כל כך תמימים, וטוב שהזאב 
מסודרת  תוכנית  יש  לרשות  הכבש.  של  מהעור  יצא 
שולטים,  שהיהודים  )במקום   C שטחי  על  להשתלטות 
כאילו(. ואולי צריך לדון אותם לכף זכות. שכנים, לא? 
הם רואים איך שהמינהל האזרחי גורר רגליים, כאשר יש 
בנייה ערבית בלתי חוקית בכל מרחבי שטחי C. הם גם 
רואים איך הבג״צ מקפיד על קוצו של מטר )נתיב אבות 

לדוגמא( עם היהודים.

בכל  אטומי.  ללחץ  נכנסים  צורים  בראש  בינתיים, 
שלא  משפחה  קרובי  לי  יש  טוב.  משהו  חבוי  רע,  דבר 
מתעניינים בפוליטיקה בכלל, אך דווקא הם שאלו אותי, 
כבר  הבנייה?  נגד  העצומה  על  לחתום  אפשר  איפה 
מדברים בשבילים על כך שאם תוכנית האב של הרשות, 
עם בנייה בפועל, או אפילו כאופציה עתידית של מאות 
יחידות דיור תתקבל, נמכור את הבית. נראה לי שהמחיר 
לקנות  חלומי  את  להגשים  שאוכל  נמוך  כך  כל  יהיה 

קיבוץ בארץ הקודש.

עם  פשיסטים  כמתנחלים  מצטיירים  התוכנית  מתנגדי 
זכויות  כאנשי  מצטיירים  התומכים  לאפרטהייד.  נטיות 
שהבדלי  להיות  יכול  והשלווה.  השלום  מקדמי  אדם, 
הגישה נובעים ממיקומם בסקאלה של מידת הנאיביות, 
או ממידת האימון שלהם בשכנינו הפלסטינים, שיש להם 

מחויבות גם לאחיהם, שנמצאים בסכסוך לאומי איתנו.

לגור  ימשיכו  זכריה  חירבת  תושבי  האם  יהיה?  מה  אז 
בבתים לא חוקיים? אולי צריך לצרף אותם, כחברי כבוד, 
למועצת גוש עציון? במקרה כזה ההגה יהיה בידיים של 
וגם  מתונה  באמת  תוכנית  לאשר  תוכל  והיא  המועצה, 
להיות  יכול  היישום.  על  לפקח  הסמכות  את  לה  תהיה 
דאגה,  אל  אבל  הגיוני,  והכי  פשוט  הכי  הפתרון  שזה 

המינהל האזרחי והממשלה לא יאשרו דבר כזה.

ערביי  עם  השכנות  "עתיד 
הקריאה  היא  זכריה"  חרב' 

שאתגרה את כתיבתי זו. 

נזכר  עצמי  את  מצאתי  אך 
תוכנית  על  הסיפורים  באחד 
בין  שהייתי  פעילה  לשכנות 

היוזמים שלה.

צעירים  התגוררו  בשכנות"  "קליטה  תוכנית  במסגרת 
בוגרי "בני עקיבא" ואחרים, בעיקר סטודנטים, בשכנות 
פעילה עם עולים חדשים וותיקים, ברחבי הארץ, ועלה 

רעיון להקים קבוצה גם בעיר לוד. 

לוד,  תושב  אילן,  בר  באונ'  הסטודנטים  אגודת  יו"ר 
חשב גם הוא על כך. ותכננו תוכנית משותפת.

נפגשנו עם מנהל משרד ראש הממשלה של מחוז המרכז 
תקציב  וכמובן,  תמיכתו  את  לגייס  כדי  ברמלה,  דאז 
במרכז  היא  שאמנם  העיר  את  לחזק  כדי  זאת  מדינה. 
הארץ, ליד שדה התעופה הלאומי, אך סובלת מקשיים 

חברתיים גדולים מתמשכים עשרות שנים. 

בתקופה זו החלו להתארגן גם "גרעינים תורניים" של 
משפחות להתיישבות קבע בעיר. 

ההתבגרות  בשנות  לצעירים  גם  לאפשר  רצינו  אנו 
שלהם, שרק לאחרונה השתחררו משירות שחיו בו כמה 
בראשית  המשך  /לאומית,  חברתית  בשליחות  שנים 
דרכם האזרחית בשכנות פעילה לאוכלוסייה המאתגרת 

מאוד גם את מערכת הרווחה.

דאז,  הממשלה  לראש  מאוד  מקורב  שהיה  המנהל, 
התלהב עד שאמרנו שאנו רוצים לאפשר גם לסטודנטים 
ערביים באונ' בר אילן, לחיות כקבוצה פעילה בשכנות 
הסטודנטים  בין  פעולה  שתוף  תוך  לוד.  לערביי 

היהודיים לערביים )לומדים יחד(.

התגובה של המנהל החשוב, גם הוא תושב לוד, הייתה 
"השתגעתם? אנחנו רוצים לייהד את לוד, ואתם מביאים 

ערביים?" נפרדנו באי הסכמה.

שנים  כמה  כבר  מכהן  הסטודנטים,  אגודת  יו"ר  היום, 
המשתלב  הגדול  התורני,  לגרעין  ונוסף  העיר,  כראש 
ברחבי העיר, יש גם קבוצות סטודנטים בתוכנית דומה, 

שמשתתפת בה גם קבוצת... ערביים. 

מדוע היה חשוב ליאיר רביבו ולי, לאפשר גם לסטודנטים 
ובשתוף  פעילה  לשכנות  בתוכנית  להשתתף  ערביים 

פעולה עם ערביי לוד ועם הסטודנטים היהודים?

"ראשית  הציונית,  המדינה  שהצלחת  בטענה,  אסתפק 
צמיחת גאולתנו", אינה יכולה לאפשר הדרה של ערביי 
ישראל.  מדינת  את  מחזקת  אינה  חולשתם,  הארץ. 
חברתי,  ערך  יש  פעילה"  "שכנות  של  הזו  לדרך  ואם 
חינוכי, מחזק האם ראוי, מועיל, שבעיר מעורבת, נטפח 

אוכלוסייה אחת ונקפח את השנייה?

סוגייה זו נוגעת לדעתי, לאזורי שכנות יהודיים ערביים 
נוספים בארץ ישראל. 

לעניינינו, ערביי חירבת זכריה הם שכנים שלנו. 

בריאות ותקינות תנאי החיים שלהם הן גם מעניינינו. 
לא  לנו  וגם  להם  גם  מהם?  נתעלם  אם  טוב  יהיה  למי 

תצמח מכך תועלת.

ננהל  אנו  בדיוק  איך  לדעתי,  היא  האמיתית  השאלה 
זאת? איך תתחיל ותימשך השליטה שלנו?

תכנית  כנגד  צורים  בראש  שלנו  הגדולה  הזעקה  אולי 
לאפשר  עשויה  זכריה,  חירבת  של  גדולה  בנייה 
השלטון  הסמכת  דרך  אולי  ישראלית?  שליטה  עתה 
חירבת  על  גם  והכלתו  ידינו,  על  הנבחר  המוניציפלי 
הישראליות  בחיזוק  התקדמות  גם  תסתמן  זכריה, 

ביו"ש? 

גם  יהיו  וסמכותה,  המועצה,  שאחריות  לדעתי,  ראוי 
על הנעשה בחירבת זכריה, בדומה לראש צורים. )אולי 
תוכניות  גם  כך  נציגנו?(.  כמו  במועצה  ישב  נציגם 

הבינוי, החינוך והתברואה. 

חינוך? אם עדיין הנוער של חירבת זכריה נשלח ללמוד 
שנים,  ובמשך  פאג'אר,  בית  בכפר  התיכון  בבי"ס 
מקום  יש  מסוכנת.  חמאסית  להשפעה  בו  להיחשף 
לחשוש לסכנה, דווקא המצב הנוכחי. מסכן גם אותנו.

בגוש  כאן  לחיות  כללי,  בחזון  משתלבים  אלו  דברים 
עציון במודל של יחסי שלום, תחת החסות הביטחונית 
לסיפוח  שנזכה  )עד  המוניציפלי  והשלטון  הישראלית 

למדינת ישראל(...

לנו השכנים היותר קרובים לחירבת זכריה, עניין גדול 
להיות מעורבים ולהרגיש יותר בטוחים.

שכנות // שמואליק דרורי טוב שכן קרוב מאח רחוק-האומנם? // דיוויד סקוויאר
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את  להגביר  היא  היישובי  מוגנות  צוות  של  מטרתו 
שגרתיים  למצבים  וילדים,  הורים  כולנו,  של  המודעות 
ושכיחים בחיים, שנדרשים בהם עיניים פקוחות ומשנה 
הבית,  הטבעי,  המרחב  הוא  שהמרחב  למרות  זהירות, 
אוצר  אינו  שלכאורה  מרחב  שלנו,  והיישוב  השכונה 

בתוכו סכנות. 

בילדים,  והפגיעות  הטרדות  שרוב  מצביעים  מחקרים 
בסביבה  מוכרת  דמות  ידי  על  הרב,  לצערנו  מתרחשות, 
הטבעית, ולאו דווקא, כפי שמקובל אולי לחשוב, בסמטה 

חשוכה או במקום מרוחק.

אל מה  הלב  להפנות את תשומת  זה  רוצים במאמר  אנו 
שהוא בין הזר למוכר, סוג של "באמצע", מציאות שאולי 

אנחנו לא שמים לב אליה בגלל עומס החיים.

הבא...  לעמוד  לעבור  יעדיפו  מהקוראים,  שחלק  ייתכן 
"הרי  בליבם,  יאמרו  הם  לי",  לחדש  יכול  כבר  זה  "מה 
אנחנו יודעים הכי טוב מה עובר על הילד.ה שלנו, הרי 

הם מספרים לנו הכול...".

והן  מוכרת  מדמות  הן  נפגעים  אשר  ילדים  לצערנו, 
או  במילים  הטרדה  חווים  או  מוכרת,  שאינה  מדמות 
במגע, לא תמיד מספרים להורים או למבוגר משמעותי 

אחר בחייהם.

מה  בגלל  בלבול  של  רגשות  חווים  שנפגעים  ילדים 
מה  אם  בליבם  תוהים  הם  בנפשם,  או  בגופם  שהתרחש 
שקרה הוא אסור או טבעי או גם וגם? הם חשים רגשות 
של בושה, וחוששים ממה שיתרחש אם הקרובים יידעו, 
או ממה שיחשבו עליהם. הם פוחדים כי הידיעה תגרום 
ולא  סוד  לשמור  עדיף  בעיניהם  ולכן  לקרוביהם.  צער 
מהעונש  או  מהתגובה  חשש  מתעורר  לעיתים  לספר. 

שיקבל הפוגע, וחשש זה מונע שיתוף אחרים. 

את  לערער  ולא  הקיים  על  לשמור  ילדים  של  הרצון 
המציאות המוכרת להם - מייצר בלבול ובדידות ושקיעה 
להגביר את האמונה של  נדרשים  אנו  כואבים.  ברגשות 
פגיעה,  או  כאב  עם  לבד  להישאר  כדאי  שלא  ילדינו, 
ההטרדה  או  הפגיעה  המשך  את  לעצור  נוכל  ושאנחנו 
עזרה  להם  להעניק  ונוכל  אחרים(,  בילדים  )גם  בהם 

ותמיכה.

אנחנו  כי  לעת,  מעת  לילדינו  לומר  כהורים,  מתפקידנו 
אם  וגם  בחייהם,  שמתרחש  מה  כל  על  לשמוע  מוכנים 
קרה משהו שמבלבל או פוגע, אנו מזמינים אותם לשתף. 

חשוב להבהיר להם כי לאף אדם אין זכות לגעת בהם, או 
לדבר אליהם בצורה לא מכבדת, או לשכנע אותם לעשות 
משהו נגד רצונם, וחשוב לתת להם את התחושה שאנחנו 
תמיד ננסה לעזור להם, תוך שמירה על הפרטיות שלהם 

ושל האירוע.

בעצמם  הילדים  של  הבסיסי  הביטחון  את  לחזק  חשוב 
את  להציף  ולא  שמתרחשים,  טובים  לא  דברים  לזהות 
על  במידע  להרחיב  אין  ובחרדות.  או  בחששות  ילדינו 
מגוון פגיעות אפשריות ועל סכנות שיכולות להתרחש. 
בחוויות  לשתף  שלהם  היכולת  את  לטפח  ורצוי  כדאי 
בטוחים,  לא  מרגישים  כשהם  במיוחד  חווים,  שהם 
להתרחש  צריכה  כזו  שיחה  שונה.  שהוא  משהו  ומזהים 
באופן טבעי, במרחב נינוח, בקול רגוע ובטוח, ולא לאור 

התרחשות ספציפית בחיי הילד.ה.

מתי ראוי וחשוב להגביר עֵרנות?

חלקם  מגוונים,  שירות  נותני  לביתנו  מכניסים  כולנו 
בביתנו  שלהם  הנוכחות  אך  אינם,  חלקם  לנו,  מוכרים 
הינה טבעית לאור הצורך הקיים. לעיתים נותני השירות 
שונים  שליחים  טכנאים,  כמו  פעמי  חד  לביקור  מגיעים 
וכדומה, ולעיתים מדובר בנותני שירות שבאים לתקופה 
או  ניקיון,  עובדי  כמו  קבועים  לביקורים  או  ממושכת 
ואנשי  פועלים  מספר  איתם  שמביאים  שיפוצניקים 
בהשגחה  הקושי  אף  על  כי  להדגיש  לנו  חשוב  מקצוע. 
רצופה יש להקפיד לא להשאיר ילדים ונוער בבית לבד 

עם נותני שירותים כאלה ואחרים ללא השגחת מבוגר. 

 – המוגן  המרחב   - הבית  בתוך  מתרחשת  פגיעה  כאשר 
הילדים,  של  המוגנות  בתחושת  קשה  פגיעה  מתחוללת 

וגם ההורים חשים תסכול עז בשל פגיעה מעין זו.

יש לשים לב כי גם כאשר יש היכרות ממושכת, ויחסים 
לב  לשים  להמשיך  חשוב  השירותים,  נותני  עם  תקינים 
כי  לוודא  וכן  עבודתם,  את  בו  מבצעים  שהם  למרחב 

הילדים אינם שוהים בקרבתם ללא מבוגר.

מרגישים  הם  איך  ילדינו,  את  לעיתים  לשאול  כדאי 
בבית,  זרים  אנשים  של  רבה  תנועה  כשיש  זו,  בתקופה 
כדי לתת מקום ולגיטמציה להביע את רגשותיהם ביחס 

לכך.

לזמן  שלנו  פעולה  תוכנית  להלן  לעתיד,  הפנים  ועם 
הקרוב:

עבור  מקצועית  למידה  ערב  יתקיים   - ב9.11.21   .1
המשפחות שמלווות את שכבות הנוער מכיתה ח' - י"ב, 
מטרת  אוסטרוף,  רפי  הרב  עם  נוער  ורכזי  הקומונרית 
הפגישה היא מתן מידע וכלים להתמודדות עם שיח על 

מיניות בריאה.

סדנאות לאוכלוסיות שונות:  .2

אחרי חנוכה )מועד מדויק יתפרסם בהמשך(, יתקיימו   
2 סדנאות נפרדות - לבנות – בגילאי כיתה ח - ט   

של עמותת "אל הלב", להגברת החוסן האישי,   
להעצמה, ולתגובה במצבים מורכבים.  

סדנא לבני כיתות ח- ט, עם שי בן ארי, מנחה   

למיניות בריאה.) תאריך ומיקום יפורסמו בהקדם(.  

סדנא לצוות מדריכי בני עקיבא - על מוגנות ושיח   
נכון לפי גיל - עם מיכל הרשקופ , מנחת סדנאות על   

מיניות בריאה, ועוסקת שנים בתחום דרך תה"ל.  

ניתן לפנות אל אחד מחברי הצוות מוגנות בכל דילמא, 
בקשה, פנייה בתחום חשש למוגנות כלפי ילדיכם.

הרלוונטים,   לגורמים  והפניה  וליווי  מענה  נותן  הצוות 
תחת סודיות מוחלטת.

חברי צוות מוגנות, 

עידו שינדלר, הדס שוימר, פזית ורדי ומיכל הרשקופ.

גדעון שינדלר // חיים ראם
זהו את
הדמות !

באשקלון.  ב'  אמית  תיכון  מנהל   ,41 בן  שינדלר  גדעון 
 15 צורים  בראש  וגר  לשירה  נשוי  שפירא.  ממרכז  במקור 
שנים. אבא לגפן )20(, דביר)18(, רעות )16(, תהילה )12(, 

מטר )8( ואיתם )5(.

א. ברחתי מישיבת כפר הראה כי אם בית שידרה בי חוסר 
אמון.

אבא שלי בדיוק בא לבקר את החולה וגילה שהחולה לקח 
חפציו ועזב.

ב. עברתי מכפר הראה לישיבת אור עציון. קל"ב תענוג.
ג. גפן המהממת לא יצאה בסופ"ש החוצה, אז הִדְרמתי שוב 
שיחות   17 עם  פנה  אחורה  ועשיתי  ראשון,  ביום  לשיזפון 

שלא נענו.

ד. הייתי צריך לפצות את עצמי 
אב,  ב-י'  רעות  של  בלידה  כי 
במקום  לידה  בחדר  נתקעתי 
"זכיתי"  דקלים.  בנווה  להיות 

לפיצוי כואב בעמונה.
את  מתקנים  שלי  הילדים  ה. 

החלל, מנגנים מדהים ובגדול. 
הגיע  הזה  הכישרון  גם  כנראה 

מאשתי המושלמת.
ו. דוד שלי, ישראל הי"ד, קיבל 
הימים,  ששת  במלחמת  צל"ש 
בחווה  יוה"כ  במלחמת  ונפל 
הסינית. בן דוד שלי, אברהם שניר הי"ד, נפל בקרב עמק 

הבכא.
ז. אבי מורי ניצל עם כל משפחתו משואת הונגריה. ההורים 

ועשרת ילדיהם ניצלו בנס.
ח. בגירוש מגוש קטיף היינו בתחושה קשה מאד, וגידלתי 
זקן של אבלות. מאז אני לא מצליח להוריד אותו, על אף 

הצבע הלבן שהוא צובע את הפנים.
עוד נשוב לשם!

ט. כילד פריפריאלי נסעתי כל שבוע באוטובוס 301 שעובר 
בכל עיר וישוב אפשרי בין יד אליהו לאשקלון כדי לחזור 
אחרי משחק של מכבי. כשיצאנו ברכב הרווחנו גם חתימה 

בסוף המשחק. אני ונדב הנפלד האגדי.
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במושב   .1978 בשנת  חצב  ממושב  צורים  לראש  הגענו 
אך  זה  היה  ולכן  בחקלאות,  ועסקתי  הודים  גידלתי  חצב 
טבעי שאעבוד בלול רבדים. למעשה, ראש צורים קיבלה 

עובד מיומן. 

היינו צוות מגובש של ארבעה חברי קיבוץ, ועליהם נוספו 
כל יום עוד מתנדבים שעליהם היה אחראי סדרן העבודה. 
ולפעמים  אמריקניים,  חבר'ה  לפעמים  היו  המתנדבים 
רק  שכולם  היה  לכולם  המשותף  נח"ל.  מגרעיני  חבר'ה 

חיכו כל הזמן לארוחות. 

ובחופשים  קשה,  לעבודה  חינוך  חסכנו  לא  מהילדים  גם 
גם הם נודבו לעזור. אף אחד מהם לא אהב את העבודה 
בלולים, והקיטורים נשמעו למרחוק: זה היה מסריח מדי, 
מגעיל מדי, מעצבן. האמת, התלונות היו מוצדקות. היינו 
מגיעים  היינו  לא  שאנחנו  עבודות  לבצע  להם  נותנים 
נוצות,  לגרוף  מההודים,  מים  של  כלים  לנקות  אליהן: 
לנקות את המשרפה, להוציא גופות.... אכן לא נעים, אבל 

הם עשו הכול.

גם אנחנו עשינו הכול, בעבודת כפיים, מצאת החמה ועד 
אולם  בבוקר  ב־7:00  הלולים  את  פתחנו  הנשמה.  צאת 
היו  להודים  בוקר.  לפנות  ב־4:00  כבר  לעבוד  התחלנו 
מחלות רבות אבל לא קיטרנו. בשנות השמונים התגלתה 

מחלת ההודים ולקח עשור שנים עד שנמצא לה פתרון.

בחיי היומיום היה הווי בתוך הלול. למשל, כשהיו מגיעים 
חבר'ה חדשים היינו עושים להם 'הצגות' ומבקשים מהם 
כדי  רצינית  מבט  בארשת   – מצחיקות  מטלות  מיני  כל 
שלא יבינו שצוחקים עליהם. למשל, אמרנו לחדשים שהם 
צריכים לפתוח את הפה ולבדוק אם יש להודים שיניים: 
היינו   – בתום  לא  ממש   – ואנחנו  בתום,  בודקים  היו  הם 

צוחקים...

גם מתח  היה  פעם,  מדי  והחוויות המסעירות  ההווי  לצד 
מאוד גדול כשהיו צריכים להעמיס את ההודים למשאיות, 
המשלוחים  חווה,  שלא  למי  במשלוחים.   – אחת  ובמילה 
ומסיימים  ב־9:00  להעמיס  מתחילים  לילה.  עבודת  זו 
הודים   3,000 מעמיסים  בוקר.  לפנות  ל־2:00   1:00 בין 
שכל אחד יכול לשקול גם 18 ק"ג ויותר. מדובר בעבודה 
קשה פיזית, בשעות קשות ומעבר לשעות העבודה. לכן, 
היו חברים שהתמרדו והחליטו שהם לא מתגייסים לכך. 
נוצרה בעיה ממשית: הנטל עבר למספר אנשים מצומצם 
וקבוע. לשמחתנו, הסאגה הזו הסתיימה כשבשלב כלשהו 
שלמה ויסמן הציב אולטימטום למזכירות ודרש שתיכנס 

קבוצה חיצונית שתעמיס וכך היה. 

העבודה בבית אמון

בבית אמון מקבלים אפרוחים בגיל יום והם צריכים להיות 
ובטמפרטורה  מרוּוחים  מוחלט,  בשקט  מוחלט,  בחושך 
של 38 מעלות. למעשה הדאגה לאפרוחים מאוד גדולה, 
שכן אם משהו אחד לא עובד, הם יכולים למות. למשל, 
אם אחד התנורים לא עובד יכולה להיגרם הצטופפות של 
האפרוחים מהקור שתביא למותם. היו מקרים כאלה. פעם 

הביאו 20,000 אפרוחים ובעקבות הקור שרדו רק 2500.

בבוקר  אפרוחים.  קיבלנו  כיפור  יום  ערב  לפני  אחד  יום 
יום כיפור ניגש אליי שעיה ויזמר ואמר שכל החשמל נפל. 
בסכנת  נתונים  אפרוחים  ש־18,000  הייתה  המשמעות 
מוות. שעיה ביקש ממני שאקרא למישהו מחירבת זכריה. 
הלכתי מיד למכר שם והוא כמנהגם אמר לי: "רגע, קודם 
קפה  כוס  אשתה  אני  לו שאם  אמרתי  קפה."  כוס  תשתה 
הוא  דבר  בסופו של  אותו...  לא אצטרך  כבר  כנראה  אני 
הגיע, שעיה הסביר לו בעברית את הבעיה ואני תרגמתי 
כי  לערבית. כדי לא להשאיר במתח את הקוראים אספר 
הוא הצליח לטפל בקצר אך אני הגעתי לבית הכנסת רק 

בעת הוצאת ספר התורה. 

שכר פועלנו

למרות כל הקשיים, והמחלות לאורך הדרך, הלול מעולם 
– אפשר  יותר מזה  רווחי.  לא הפסיד כסף; עד היום הוא 
לזקוף לזכותו את הצלת הקיבוץ. כשהיה משבר בקיבוץ 
כסף  נדרש  המפעל,  של  חובות  בעקבות  ה־90,  בשנות 
הקיבוץ  מטעם  שמונה  מי  המשק.  את  לנהל  כדי  מזומן 
הדתי הלך ומכר 50% מהלולים ליבנה, החוב הוחזר מהר 
מאוד בגלל הרווחים של הלול; עד היום אגב הם שותפים.

ההשקעה משתלמת

י'  מכיתות  מתנדבים  צורים  לראש  הגיעו  השנים  במשך 
בלול  לעבוד  הגיעו  התלמידים  שמואל.  נווה  ישיבת  של 
מדי יום שישי, והיינו נוהגים לצ'פר אותם בארוחת עשר 

טעימה.

באחד האשפוזים שלי ראה אותי רופא מסוים והחל לצחוק. 
אני, כמובן נעלבתי מיד: "מדוע הוא צוחק עליי", תהיתי. 
לאחר שהסביר את הסיבה לצחוקו, התפוגגה אי־ההבנה. 
התברר שאותו רופא למד בנעוריו בנווה שמואל והתנדב 
בלול, ולכן זיהה אותי מיד כדוד מהלול של ראש צורים. 
אני בטוח שאותו רופא נותן יחס טוב לכל המטופלים, אך 

אני חשתי שאני נתון בידיים עוד יותר טובות...

זכה  החדשה  השנה  של  לכבודה 
שיפוץ  בעבודות  צורים  עין  מעיין 
ע"י  שבוצעו  רציניות  ושדרוג 

מחלקת הביצוע של קק"ל.

חיזורים,  של  ארוכה  תקופה  בתום 
ולהיות  להיענות  החליטו  קק"ל 

שותפים למיזם אותו התחלנו לפני חמש שנים.

סוף הקיץ הגיע והביא עימו את היום הגדול בו זרמו למטה 
כלים

מנהלים ופועלים חמושים ברצון טוב ולב רחב.

חופשה  של  שבועיים  )מתוכם  שבועות   כארבעה  במהלך 
התבצעו  כאן!!(  שעבד  מהצוות  חוץ  קק"ל  כל  של  מרוכזת 

עבודות שונות במתחמי המעיין:

הדרך היורדת מהחניה עד למטה סודרה, 
בחדשות  הוחלפו  הישנות  המדרגות 
מאדני רכבת וכן קובעו מאחזי יד חדשים.

התבצע חישוף של השטח בשני מפלסי 
 10 עוד  וקובעו  בו  פוזרו  הפיקניקים, 

שולחנות קק"ל.

למתחם  הבריכות  בין  מוקמה  בקר  גדר 
הפיקניקים התחתון.

ונבנו  הריצוף  הושלם  הבריכות  סביב 
מתחם  אל  וכן  הנביעה  אל  מדרגות 

הפיקניקים התחתון.

ברזיה חדשה מוקמה ליד הבריכות.

שתי סוכות קק"ל הוצבו ליד הבריכות.

הבריכות רוקנו, נוקו ומולאו מחדש.

הבריכה  מעל  פריקה  ציליה  הוקמה 
העמוקה יותר.

שילוט חדש יוצב בתקופה הקרובה ברחבי המתחם.

תודה שלוחה מכאן לקק"ל על ההירתמות מכל הלב לטובת 
הפרויקט. 

תודה ענקית להראל טובי על כשנתיים של חתירה למגע מול 
שני יו"ר קק"ל ע"מ לייצר את החיבור הזה!

שמהרגע  ברוס  ולמשה  עציון  גוש  לתיירות  למועצה,  תודה 
את  לעשות  לנו  ועוזרים  תומכים  אותנו,  מלווים  הראשון 

הדברים בדרך הנכונה לנו.

תודה להנהלה הקודמת ולזו הנוכחית על כל הליווי והתמיכה.

ותודה אחרונה לכל המשפחות שמבלות שם בהמוניהן .

בברכת חורף טוב ובריא

צוות המעיין

סיפורי
יובל

במדור זה נביא בכל גיליון קטע מהספר "סיר המעלות" אשר יצא לרגל חגיגות היובל של ראש צורים. מי שלא הספיק לקרוא את כל הספר 
או קרא אך הספיק לשכוח יוכל להשלים את הפערים כאן במדור, קמעה קמעה.

חגי ברונר

שמי חגי ברונר אני בן 28, גר בכפר 
לאורי  ואבא  לשירי  נשוי  אלדד 
בקידום  ועובד  והמתוקה,  הקטנה 
נוער בתוכנית הילה ובראש צורים. 
במכללת  מיוחד  חינוך  למדתי 
הרצוג. בעברי עבדתי בביטחון בנק 
ישראל ובמכינה קדם צבאית לנוער 

חרדי נושר.
אוהב לטייל בטבע, אוהב אנשים ובמיוחד נוער. 

מחכה לפגוש, להכיר וללמוד.
שונות.  משרות  בשתי  נוער  בקידום  עובד  אני  התפקיד:  על 
בתוכנית הילה במשרת חינוך וטיפול, ובשטח בראש צורים. 
בשלב ראשון תפקידי הוא לאתר נוער שצריך עזרה פרטנית. 
יכול  שהנער  תחום  בכל  הנער  עם  עובד  אני  האיתור  לאחר 

להיעזר בי. 
אני מבקש מכם להרגיש בנוח לפנות לעזרה, להפנות אליי חבר 

או בן משפחה, להתייעץ או סתם לדבר. אני כאן בשבילכם!
מוזמנים ליצור קשר בכל נושא ועניין, חגי - 0502330094
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חוק הדתיים ביקשנו ממשפחות בראש צורים לענות בקלילות על כמה שאלות היכרות, והתוצאה לפניכם
השלובים

משפחת היימן

שאלות פתוחות:

דמות שמעניקה לך השראה:  
הדס: סבתא שרה  

עם מי היית רוצה להתחלף ליום אחד?  
אייל: טל גן צבי   

מאכל שלעולם לא אכניס לפה:  
אייל: דגים  
הדס: בננה.  

המקום הכי מפנק/חשוב בבית החדש:  
הגינה!   

איזה חלום עדיין לא מימשתם ותממשו בעשור הקרוב?   
טיול ארוך עם כל המשפחה. רק מחכים שהילדים יגדלו    

קצת...   

איחול שלכם לראש צורים:  
שהמקום ימשיך להיות מזמין ומיוחד.   

נס שקרה לנו:  
עומר יצא בשלום בנס באירוע פתיחת הקיץ לפני 4 שנים.  

שאלות מהירות:

עיתון או ספר?  
עיתון   

שבת בצהרים, שנ"צ או עם הילדים?  
אייל: עם דורון וריבלין בגן הטרקטור, ולפעמים עם הילדים.  

הדס: ישנה!   

אתם יותר אנשים של בוקר או של לילה ?  
לילה!   

סרט בבית קולנוע או מתחת לפוך בסלון?  
הדס: בסלון | אייל: אין לי סבלנות לסרטים.  

מסעדה או פויקה בשטח?  
הדס: מסעדה | אייל: מה שהדס רוצה.   

שביל ישראל או מקסימום טיילת ראש צורים?  
שביל ישראל.   

חורף או קיץ?  
קיץ   

ספונג'ה או בישולים?  
בישולים.   

אם היית יכול, הייתי חוזר בזמן ל...?  
אייל: תקופת הפלמ"ח | הדס: לבית של סבתא בגן שמואל  

הוא: 
אייל | בן 44 | בוגר שבט נחלה סניף כוכב יאיר,
עובד כרופא בכיר במחלקת ילדים שערי צדק.

היא:
הדס לבית כהן | בת 35 | בוגרת שבט עמיצור סניף אפרת, 

עובדת בבית ספר ראשית.

ילדים זה שמחה:
עומר 10 | רועי 9 | נעמה 6 | שי 3 | יובל חצי שנה.

מגורים: גרים על הצומת המרכזי ברחוב חלמיש )קצה מתחם1(, 
גרנו בעבר: בדירה מתחת משפחת ששון - דרוק ולפני כן באפרת.

אולי לא תאמינו אבל:
יש בינינו הפרש של 9 שנים!!!

משפחת ריין

חוק הדתיים ביקשנו ממשפחות בראש צורים לענות בקלילות על כמה שאלות היכרות, והתוצאה לפניכם
השלובים

שאלות פתוחות:

ספר שקראתי/סרט בו צפיתי פעמיים:  
אפרת: "אם היו אומרים לך"  

איתמר: "שר הטבעות"  

עם מי היית רוצה להתחלף ליום אחד?  
אפרת: עם איתמר, לטייל ולקבל על זה כסף.  

איתמר: לא רוצה להתחלף עם אף אחד )אני מטייל ומקבל    
על זה כסף(.  

מאכל שאי אפשר לעמוד בפניו? ומאכל שאני לעולם לא    
נוגע/ת בו?  

אפרת: אוהבת עוגת גבינה | לא נוגעת בהרינג.  
איתמר: אוהב בורקס חם עם חריף וביצה | אין מאכל שאני    

לא נוגע בו, אני אוהב הכול.   

חפץ מיוחד בבית:  
השנדליר של סבתא של אפרת שמחכה להיתלות  

הדבר הכי חשוב/מפנק בבית החדש:  
מדיח כלים- שידרג את חיינו לחלוטין.  

איזה חלום עדיין לא מימשתם? ואיזה חלום תממשו     
בעשור הקרוב?  

אפרת: להתעסק בתחום הלבשת הבית.  
איתמר: לחצות את שביל האפלצ'ים.  

שאלות מהירות:

עיתון או ספר?   
איתמר: ספר | אפרת: עיתון  

שבת בצהריים - שנ"צ או עם הילדים?  
שנצ  

אנשים של בוקר או של לילה ?  
בוקר, ב-20:00 כבר חובשים מצנפות..   

סרט בקולנוע או בסלון מתחת שמיכה?  
קודם שנמצא סרט ששנינו בעניין שלו.  

מסעדה או פויקה בשטח?  
אפרת: מסעדה חלבית | איתמר: פויקה  

שביל ישראל או מקסימום טיילת ראש צורים?  
שביל ישראל. ביחד בפנסיה.  

חורף או קיץ?  
איתמר: חורף | אפרת: קיץ.  

ספונג'ה או בישולים?  
איתמר: בישולים | אפרת: ספונג'ה.  

מתנה שלא הייתי רוצה לקבל?  
אפרת: כל דבר שאני לא זקוקה לו באמת, קיימות וכו'.  

איתמר: כרטיס זוגי לסרט שאפרת אוהבת )בד"כ מדובר    
בסרט משמים, זוכה דקל הזהב\פסטיבל סנדרס..(.  

ילדים זה שמחה: מס' ילדים: 4
יואב 9 | גפן 6 | עלמא 2 ו9 חודשים |

עברי מתיתיהו חודש
מקום מגורים בראש צורים: מתחם 1- רח' חלמיש 4/105.

גרנו בעבר: בפסגות. 

הוא: איתמר | בן 34 | בוגר שבט עמיצור, סניף פסגות,
מורה לשל"ח,

אוהב לעבור על העיתון בבוקר עם כוס קפה.
אולי לא תאמינו אבל:

הייתי רב פורים בתיכון
)ואני דואג לציין את זה בקורות החיים שלי(.

היא: אפרת לבית הרשלר | 31 | בוגרת שבט אחיה,
סניף קריית יובל )אבל גדלה בקרית משה(,

גננת בגן חינוך מיוחד, 
אוהבת חנויות יד שניה.

אולי לא תאמינו אבל:
כשהתחתנו הייתי בת 19. 
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סָגרְוּ אֶת הַזוּלות, וַאֲניִ בִּבְעָיָה
אֵיךְ לבְַדִּי, אֲפַנּהֶ אֶת הַסַּפָּה

למְָעוֹז צוּר יֵשׁ הַרְבֵּה בָּתִּים
לכָןֵ עָדִיף לשִָׁיר, אַחֲרֵי שֶׁנּכִנְסִָים

מַזּלָ שֶׁאֶת הַחַלּוֹן, לסְִגֹּר אֲניִ לֹא זוֹכרֵ
וְכךְָ אֶפְשָׁר לבְִדֹּק ליִ, אִם חָזרַ הַמְּקָרֵר

באנו חושך לגרש? // טל נוימןהקיבוצניקדוד קרנץ

)האמת, מראש  יש סופגניות בחנויות  נכנס, כבר  כסליו 
השנה..(, וחנוכה מציץ אלינו מסוף החודש. 

האור  חג  משהוא  פחות  לא  אך  האור,  כחג  ידוע  חנוכה 
עולם  בתוך  בלבד  נרות  שמונה  החושך.  חג  גם  הוא 
שהחורף סוגר עליו, בתוך ימים שהולכים ומתקצרים אל 
לילה ארוך ומופנם. ובאמת, איזו משמעות יש לאור ללא 
החושך שמגדיר אותו? באנו חושך לגרש, אבל איך יהיה 

אור ללא חושך?

בשיעורי רישום בתואר הראשון למדתי מהר את חשיבות 
ליקום.  לאגרטל,  לכוס,  נפח  הוא שנותן  ההצללה. הצל 
האור  שטוחה.  נייר  מגזרת  כמו  העולם  נראה  הצל  ללא 
בודדות  בהרות  מאוד,  מצומצם  הוא  השלם,  המוחלט, 
זה  השאר  כל  עלה,  של  בקצה  הספל,  בשפת  שנוגעות 
רמות שונות של צל. היקום כולו מורכב בעיקר מחושך. 
האינסופי.  החלל  שחורים,  חורים  קוסמיות,  שממות 
כשבצד אחד של כדור הארץ יש אור, הצד השני חשוך. 
פנים הגוף שלנו הוא חושך מוחלט. מדי פעם נזרקת קרן 
האיברים  הזמן  שאר  כל  אולי,  מפהקים,  כשאנחנו  אור 
פועם  הלב  מוחלט,  בחושך  שרויים  שלנו  הפנימיים 

בחושך, המחשבות בתוך המוח שרויות באפילה.

לא  הוא  חנוכה  מהחושך.  כך  כל  מפחדת  והאנושות 
שונות,  בצורות  נחגגים  אור  חגי  היחידי.  האור  חג 
העולם.  רחבי  בכל  שונות  בתרבויות  שונים,  בזמנים 
ה"אימבולק"  בתאילנד,  פנג"  ה"יי  בנפאל,  ה"דיוואלי" 
הפחד  את  ממשיכים  אנחנו  דעת  בבלי  ועוד.  באירלנד, 
וראה  השנה  של  זו  בתקופה  שעמד  הראשון,  האדם  של 
ומתגבר  הולך  שהחושך  ומתמעטים,  הולכים  שהימים 
ופחד שהעולם חוזר לתוהו ובוהו. ואולי זה הפחד שלנו 

מהחושך, פחד קמאי, שעדיין קיים בנו, מתוהו ובוהו.

 "אך לפתע קמה נורית 
 אבא אבא היא קוראה 
 בוא מהר גרש החושך 
הוא מפריע ילד רע".

פיטר  ערב.  בשעת  לראשונה  נפגשים  ו-וונדי  פן  פיטר 
פן חוזר לבית משפחת דרלינג כדי לקחת את הצל שלו 
הצל   – הצל  את  מוצא  פן  כשפיטר  לפני.  יום  שנשכח 
רק  אינו  הצל  ממנו.  לברוח  מתחיל  והתזזיתי  השובב 
לו  יש  עצמו.  משל  אישיות  לו  יש  אלא  ה"אני"  העדר 
יחס ישיר אלינו אך הוא לא דומה לנו כמו ההשתקפות 
שלנו במראה, אלא הוא יכול להיות קטן, רזה, גדול או 
שמן מאיתנו, תלוי בכיוון האור. הוא תוצר בלתי נשלט 
של עצמנו. הצל של פיטר פן חוזר להיות ממושמע רק 

אין  אבל  פן,  פיטר  של  לרגליים  אותו  תופרת  כשוונדי 
לדעת מתי הוא יצליח לברוח שוב. 

גתה היה משורר, אבל חוץ מזה חקר את עולם הצבעים 
עד  בהם  משתמשים  שציירים  ותאוריות  כללים  וניסח 
לא  הוא  שהחושך  הוא  גילה  שהוא  הדברים  אחד  היום. 
סתם העדר אור, אלא שיש לו גוון. יכול להיות לו גוון 
כחול או אדום או צהוב, תלוי בעצם שהוא נופל ממנו. 

החושך הוא לא העדר, הוא "יש" אחר.

כשהייתי ילדה, על מדף הספרים, עמד ספר מדע לילדים 
שאהבתי במיוחד. בספר הזה היה דף אחד שהילך עליי 
קסם: "הוראות להכנת קמרה אובסקורה", מכשיר אופטי 
פשוט שמדמה פעולה של מצלמה. שנים אחרי ואני עדיין 
זוכרת את האיורים, את הקופסה השחורה, החרך, קרני 

האור שנכנסות ומתהפכות מעבר לעין אדם. 

לערבוב  בהשוואה  בבית,  זה  את  שנכין  סיכוי  היה  לא 
זה   - אבקת אפיה עם חומץ או טפטוף מים לקורנפלור 
אותי.  לכד  זה  זאת  ובכל  יותר.  גדולה  השקעה  דרש 
מצלמות משוכללות לא ריתקו כמו הפשטות שבקופסה 
תמונה  מאליה,  מתהווה,  שלה  שברחם  שחורה  אחת 

מיניאטורית.

בחושך  החושך:  של  החשובות  התכונות  אחת  זו  ואולי 
נוצרים דברים. ברחם מתהווה תינוק, בחדר חשוך הולכת 
בתוך  רעיון,  נולד  החשוך  במוח  תמונה,  ומתפתחת 
המעטה הקשיח של הגולם מתהווה פרפר. האור הבהיר 
פה  הגדר,  פה  דברים:  בין  מלאה  הבחנה  לנו  מעניק 
המדרכה, פה העץ, פה השער. החושך, לעומתו, ממוסס 
ומתיך את כל ההגדרות, וכך הוא מאפשר לדברים חדשים 
להיווצר. אולי דווקא מתוך תוהו ובוהו היה אפשר ליצור 
עולם, אולי כולנו צריכים רגעים פנימיים של תוהו ובוהו 

פרטיים, של חושך, כדי ליצור, כדי להיווצר.

מאוד  תרבות  מלחמת  בזמן  כי  האור,  חג  הוא  חנוכה 
חשוב לדעת להבין בין טוב ובין רע, בין אור לבין חושך, 
זמן מלחמה הוא לא זמן לבחון הגדרות, להתיך ישויות. 
בחושך  גם  להתבונן  כדאי  בנרות,  כשמתבוננים  אבל 
בני  בפעולות  תמיד  שמביאים  בציורים  כמו  שביניהם. 
שהוא  הברווז  צעירה,  גם  שהיא  הזקנה  האישה  עקיבא: 
גם ארנב, כך בחנוכה כדאי לראות גם את תמונת החושך 
שבין הנרות. לזכור שהוא חשוב לא פחות מהאור. לזכור 
ילד  הוא  "הרי  כי  החושך,  את  לגרש  צריך  תמיד  שלא 

טוב".

בלֹא תֻּכנְנְהָ חֲניָָה
וְאֵין שְׁבִיל גּיִשָׁה
וְנדְַלָ"ן לֹא כּזָהֶ,
הַשְׁקָעָה נבְוֹנהָ
זוּגוֹת צְעִירִים

רַק יִרְצוּ עוֹד בְּניִָּה
וְעֶשְׂרִים סֶנטְִים שֶׁל אָבָק

עַל מְכוֹניִתִי שֶׁחוֹנהָ
אֲבָל מֵעַל כּלָ זהֶ,

יֵשׁ דָּבָר יוֹתֵר חָמוּר
סְגרְַתֶּם ליִ למְַרְכּוֹליִת

אֶת הַדֶּרֶךְ קִצּוּר
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קולה של אמא
בראש  שישי  יום  בוקר  זה  היה 
על  האוכל  ירושלים,  שליד  צורים 
המזרח.  עדות  של  ריח  הדיף  הגז 
היינו בעיצומו של הקרב על הכנסת 
כמו  הרעיש  והבית  בזמן  שבת 
בסיר  התבשל  הבשר  חרושת.  בית 
מבולגן  היה  הבית  שעות.   3 כבר 
בצורה בלתי רגילה. הילדים נדנדו 
הזוגות  אצל  מתקדמות  ההכנות  איך  ידעתי  לא  בעקשנות. 
עם  והקשר  דיור,  ביחידות  קליטה  לנו  שאין  כיוון  האחרים 
לקיבוץ.  ספיר  מרחוב  עברו  שהם  מאז  ניתק  חייקין  דידי 
הזבובים שבד"כ ליד הפח נעלמו פתאום, באותו רגע חשבתי 

שכולם נהרגו..

בשתיים שתיים ושלושים, 
הבנתי שהזבל הצטבר באופן מרשים,

וזוהי הזדמנות שלא נוטשים
לנשום קצת אוויר בחוץ וחו-פש.

זה התפקיד של הגברים,
אבל חיים מאושרים
לא יהיו בלי להרים

תשקית של הזבל

בעלי כהרגלו כבר קם
את השקית רצה לבד לסחוב לשם

אבל אני הסתערתי עליה יותר מוקדם
ותפסתי את שקית הזבל...

זו הזדמנות להשתחרר
מהבית הילדים והמקרר

עליה שירה לא תוותר
גם כשהיא ממש מותשת..

הבעיה היא שבעלי כמו כל גבר ממוצע לקח את תפקיד איש 
הפח. החל מלקנות את השקיות וכלה בפינוי הזבל, וכך יוצא 
בישולים,  עמוס  שישי  יום  באמצע  זוכה  ולא  כמעט  שאני 
לצאת להתאווררות. אבל הפעם, החלטתי שאני לא מוותרת 
על *זמן ההפוגה הזה,* ואני מפנה את הזבל. הילדים בכו, 
צרחו, רצו תפוח, בלי קליפה עם קליפה, מים, ביסלי במבה, 
כלים  לשטיפת  ספונג'ה  בין  ואני  בטלויזיה..  אחר  סרט 
קלטתי בזווית עיני את הפח המלא בצד החדר. לא היססתי 
בידי.  היתה  והיא  השחורה,  השקית  על  והסתערתי  לרגע, 
חששתי  נפגעתי.  לא  בנס  לעברי,  רימון  נזרק  רגע  באותו 
זה לפח"  ניסיתי לקלוע את  נוסף.)"רק  רימון  יזרוק  שבעלי 
אמר בעלי(. לקחתי את השקית  ויצאתי מהבית. טרקתי את 
הדלת, והשארתי מאחור את כל המולת הבית.אחח החופש! 
אוויר נקי, רק אני והשקית, שמים כחולים, בלי שום אחריות 

לילדים. ממש תענוג. ככה עברתי איזה שלושים מטר, איתן 
השכן היה מסתכל עלי מהמרפסת מלמעלה, ואני חוויתי את 
בצידה  נפגעה  שהשקית  עד  מבפנים.  השקית  כובד  חווית 

והחלה לטפטף. 

טפטוף כתום על המדרכה והתעלות
אך אני ממשיכה ללא לאות

מרחיקה את השקית מהגוף- לא בקלות.
כמעט הגעתי לפח הזבל...

ואיש אי אנה את הולכת לא שאל
כשמהפח תפוח רקוב נפל

צריך היה הרבה מזל
כדי להגיע בשלום לפח הזבל

הפח הראשון היה מפוצץ. גם השני. נותר רק השלישי. על 
חדש!  מכשול  אבוי  אך  בזוקה,  של  עטיפה  היתה  הרצפה 
מנסה ללחוץ על ידית הברזל למטה, והפח לא נפתח! הידית 
עליי  גובר  השקית  שכובד  הרגשתי  כבר  מקולקלת..כאן 
אין מנוס. אאלץ  והנחתי אותה על המדרכה עם טפטופיה. 
להרים את המכסה בעצמי. לי היתה שיטה, קודם להרים את 
מהצחנה  לברוח  לפח,  השקית  את  להניף  כך  אחר  המכסה, 
מאוויר  לבריחה  מכסה  הרמת  בין  אז  לנוח.  כך  ואחר  מהר 
הזבל, הצלחתי להכניס את השקית המטפטפת. אני לא יודעת 

למה קבלתי צל"ש. בסך הכל רציתי לחזור הביתה בשלום. 

בשתיים, שתיים ועשרים,
ללא שקית, נושמת אוויר הרים

ומרגישה חופשית כמו כיתה בלי מורים
צעדתי הביתה נרגשת

השמש עליי, שמיים כחולים, ואדמה
איזה כיף שאני זו שיצאתי למשימה

זוכה לאוויר צח וקצת דממה
כמעט הגעתי לדלת..

לקחתי נשימה אחרונה טובה
לפני ההמולה והיבבה

נכניס שבת בזמן יש בי תקווה ופתחתי את הדלת.

" לא סיימת את המשימה אישה"
בעלי חייך.. איך אין לך בושה? שכחת לשים שקית חדשה.."

"רק לא זה!" אני מבקשת

אז הגברים הם אריות
נשאיר להם את השקיות

של רמי לוי נקרעות
בהצלחה לכם בזריקת הזבל!!!

מאוזן

5 | שם אפשר למצוא הכל

6 | זן ענבים בכרמים שלנו )4,3(

8 | רופאה

9 | החבלן

10 | הקומונרית )4,4(

13 | השבט החדש

15 | מנהל הרפת )4,4(

19 | חורשה מפורסמת )4,2(

20 | מקום השאלת ציוד לכל אירוע )5,4(

22 | המזכירה מס' 1 )4,4(

23 | השופט

24 | מורה לפסנתר )3,5(

מאונך

1 | גן שעשועים בקיבוץ

2 | בית לבנות מתוקות )3,3(

3 | תמונה 1 )3,4(

4 | תאריך עליה לקרקע )3,2(

5 | תמונה 2 )5,4(

7 | מזכיר הקיבוץ

11 | להם 10 ילדים

12 | אחת הוועדות

14 | תאומות טריות )5,3(

15 | גן ילדים בקיבוץ

16 | הסיירת

17 | כך קראו לדף המידע השבועי )2,5(

18 | זוג יונים

21 | משפחה עניפה בקיבוץ

תמונה 1

תמונה 2

נה
כו

ם נ
רי

ות
הפ

ין 
 ב

לו
גר

 יו
ים

רס
 פ

ya
rc

ho
n@

r-
tz

ur
im

.c
o.

il 
ל:

מיי
 ל

שם
ף 

רו
צי

 ב
וח

של
 ל

ש
ת י

נו
רו

פת
 ה

את



36


